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Vy‰etfiení aneuploidií
chromozomÛ v lidsk˘ch
spermiích za pouÏití smûsi
pûti DNA sond.
âerven˘ signál identifikuje
chromozom 13, zelen˘ 21,
modr˘ 18, Ïlut˘ Y
a fialov˘ X.
Poruchy tûchto pûti
chromozomÛ mohou
zpÛsobit narození dítûte
s chromozomálním
po‰kozením.
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Do rukou ãtenáfiÛ se dostává jiÏ tfietí svazek z edice PrÛhledy, 
v˘teãná publikace Biologické hodiny rostlin, jejímÏ autorem je

Jan Koláfi z Ústavu experimentální botaniky AV âR. Slavnostní
kfiest knihy se konal 18. ledna t. r. v literární kavárnû knihkupectví
Academia na praÏském Václavském námûstí. Knihu uvedla do Ïi-
vota Helena Illnerová, která se v˘znamnû zaslouÏila o v˘zkum bio-
logick˘ch hodin ÏivoãichÛ a ãlovûka. Na snímku si pfii této pfiíleÏi-
tosti pfiipíjí s fieditelem nakladatelství Academia Jifiím Padevûtem
(uprostfied) a místopfiedsedou Ediãní rady AV âR Janem Krekulem
(vpravo).

Autor, jehoÏ profesorka Helena Illnerová oznaãila za „bájeãného
popularizátora a nad‰ence“, kter˘ do knihy vloÏil i své srdce, v pub-
likaci vysvûtluje, Ïe biologické hodiny nejsou v˘sadou pouze lidí
a ÏivoãichÛ, ale dokonce i rostlin. Na základû svého v˘zkumu
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ROSTLINY SE VYZNAJÍ 
V âASE

dokazuje, Ïe rostliny se dokáÏou orientovat v ãase stejn˘m zpÛsobem jako lidé. „Ano – rostliny, které jsme
zvyklí povaÏovat ve srovnání s lidmi a zvífiaty za jednodu‰‰í, ba pfiímo primitivní, se dokáÏou orientovat
v ãase stejnû dobfie jako my, páni tvorstva,“ uvádí v pfiedmluvû. âtenáfii se v knize dovûdí, jak fungují oba
druhy rostlinné ãasomíry (denní i roãní), k ãemu pfiesnû slouÏí a jak se jejich ãinnost projevuje v pfiírodû.
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Rubrika Téma měsíce se v tomto čísle Akademického
bulletinu věnuje otázce týkající se nás všech: negativ-

nímu vlivu znečišťování životního prostředí a hrozbě klima-
tické změny.

Mraky nad krkonošskými vrcholky jako by potvrzovaly
aktuální varování. Změny počasí pociťujeme čím dál inten-
zivněji. Letošní zima téměř bez sněhu je toho více než vidi-
telným důkazem. Lednová vichřice způsobila obrovské škody
na celém území naší republiky. Např. v Botanickém ústavu
AV ČR v Průhonicích napočítali při první zběžné kontrole
Průhonického parku neuvěřitelných 567 padlých stromů.

S mohutnými kmeny rozštípanými orkánem na třísky a tváří
v tvář zlověstnému mraku člověka naplňuje pokora a bázeň,
fascinace i okouzlení... �
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Úãast ãeského t˘mu byla tehdy pfiijata s nad‰e-
ním a velk˘m porozumûním. Podafiilo se nûco

v té dobû témûfi neuvûfiitelného – âe‰i byli pfiijati do
vznikajícího mezinárodního fie‰itelského t˘mu, je-
hoÏ vûdecká aktivita byla financována prostfiednic-
tvím novû ustanoveného EU programu PECO, tedy
smûru „go east“. Byl to prÛlomov˘ bod, kter˘ umoÏ-
nil nastartování nového v˘zkumného programu –
ekofyziologického v˘zkumu reakcí lesních porostÛ
na zvy‰ující se koncentraci CO2.

Není moÏné opomenout osobní angaÏovanost
profesora Paula Jarvise, koordinátora projektu
a pozdûj‰ího nositele Mendelovy medaile AV âR,
jehoÏ vztah k na‰í republice, vybudovan˘ pfiede-
v‰ím na základû dlouhodob˘ch kontaktÛ s pra-
covníky Ústavu experimentální botaniky AV âR,
je mimofiádn .̆

Rokem 1991 odstartoval nov˘ masivní badatel-
sk˘ program v˘zkumu globální klimatické zmûny –
uhlíkového cyklu. V roce 1997 navíc pfiibyla proble-
matika kvantifikace uhlíkov˘ch tokÛ, tj. stanovení
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Krásné a v˘znamné vûci ãasto vznikají náhodu. Je tomu jiÏ 15 let,
co skupina nad‰en˘ch pracovníkÛ tehdej‰ího Ústavu systematické biologie 

a ekologie âSAV sedla do vypÛjãeného auta ·koda Favorit a s hlavou plnou ideálÛ 
odjela do italského Viterba na ustavující mítink tehdy nového vûdeckého programu EU

European Programme on Climatic Hazards – prvního evropského projektu 
4. rámcového programu, kter˘ se vûnoval problematice moÏn˘ch dopadÛ 

klimatické zmûny a byl zamûfien˘ na nárÛst atmosférické koncentrace 
oxidu uhliãitého a jeho dopadu na evropské lesy.

EVROPSKÁ EKOFYZIOLOGIE
V âESKÉ REPUBLICE

t é m a  m û s í c e

mohutnosti uhlíkov˘ch úloÏi‰È v lesních ekosysté-
mech. Tento program byl a je realizován fiadou vû-
deck˘ch projektÛ EU v rámci 4., 5. a 6. rámcového
programu. Badatelsk˘ v˘zkum od roku 1991 do
souãasné doby postupnû finanãnû a metodicky
zaji‰Èovaly projekty EPOCH, ECOCRAFT I a II,
EUROFLUX a IP CARBOEUROPE.

Rok 2006 poskytl dobr˘ dÛvod pfiipomenout si
v˘‰e zmínûné události konferencí 15 years

of EU supported ecophysiological research in
the Czech Republic, která se konala v Olomouci
ve dnech 18.–21. 9. 2006.

Jednání konference bylo rozdûleno na tfii sekce:
Obecn˘ koncept stresu a jeho regulace u vy‰‰ích
rostlin – od molekul k rostlinám a jejich populacím,
Metody mûfiení tokÛ oxidu uhliãitého, zdroje a sinky
uhlíku v ekosystémech a Zásoby uhlíku, zpÛsoby
ovlivÀování jejich vazby na Kjótsk˘ protokol – od re-
gionální po globální úroveÀ.

Úvodní pfiedná‰ka na téma Pûtileté krásné do-
brodruÏství jménem uhlíkov˘ cyklus rekapitulova-
la ãeské úspûchy v oblasti uhlíkového cyklu v les-
ních ekosystémech. Byly vzpomenuty tfii hlavní
vûdecké úspûchy ãeské skupiny: objev aklimaãní
deprese asimilace u smrku, stanovení prodlouÏe-
ného stimulaãního úãinku nav˘‰ené atmosférické
koncentrace CO2 u stinného asimilaãního aparátu
smrku a objasnûní katabatick˘ch jevÛ pfii pohy-
bech vzduchu v lesním porostu jako pfiíspûvku
k upfiesnûní v˘poãtu noãních tokÛ uhlíku do poro-
stu. Pfiedná‰ka také pfiipomenula celé „dobro-
druÏství“ zapojování ãeského v˘zkumu do evrop-
sk˘ch projektÛ. Nûkteré vzpomínky na ãeské
„hurá do Evropy“ byly skuteãnû úsmûvné. Zmínû-
na byla i souãasná aktivita ãeského t˘mu, kter˘
se v posledních pûti letech stal v˘znamn˘m ko-
ordinaãním a ‰kolicím pracovi‰tûm pro v˘chod
Evropy.V·
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Sune Linder 
z univerzity 

v Uppsale (vpravo)
a Michal Marek
z ÚSBE AV âR 

bûhem exkurze 
na experimentálním
pracovi‰ti Bíl˘ KfiíÏ

v Moravskoslezsk˘ch
Beskydech



Profesor Paul G. Jarvis z univerzity v Edinburghu
se ve své pfiedná‰ce zab˘val velice zajímav˘m kon-
ceptem tzv. „carbon forestry“ – tedy smûfiování les-
nické ãinnosti k tomu, aby se udrÏovala a zvy‰ovala
depoziãní funkce lesÛ pro uhlík. Uhlík se v lesích
ukládá v biomase a pÛdû a jakákoliv manipulace
s biomasou (kácení) a pÛdou (obnaÏení pÛdy, orba)
zpÛsobuje, Ïe uhlík uniká do atmosféry, coÏ sa-
mozfiejmû, s ohledem na funkci oxidu uhliãitého
jako skleníkového plynu, není Ïádoucí. Pfiedná‰e-
jící shrnul souãasn˘ stav, kriticky zhodnotil dosa-
vadní znalosti a navrhl jak koncept „carbon forestry“
realizovat.

Prof. Sune Linder ze ‰védské zemûdûlské univer-
zity v Uppsale svou pfiedná‰ku vûnoval nezastupitel-
nému v˘znamu dlouhodob˘ch experimentÛ v ekolo-
gickém v˘zkumu. Na mnoha pfiíkladech ilustroval
v˘znam dlouhodob˘ch experimentÛ pfiedev‰ím
v lesních ekosystémech. ZávaÏné v˘sledky je moÏ-
né získat právû v kontextu dlouh˘ch ãasov˘ch fiad
zachycujících v˘voj ekosystému.

Dal‰í ze zahraniãních úãastníkÛ, prof. H. K. Licht-
henthaler z univerzity v Karlsruhe, hovofiil o obec-
nému konceptu stresu a jeho detekci rostlin. Pfie-
dev‰ím nové moÏnosti detekce fluorescenãního
a reflektanãního signálu jsou pro ekofyziologii velmi
slibné. Poukázal i na skuteãnost, Ïe kombinace na-
v˘‰ené koncentrace CO2 (tedy fenoménu spojeného
s globální zmûnou klimatu) s dal‰ími stresov˘mi fak-
tory prostfiedí (jako je napfiíklad vysoká sluneãní ozá-
fienost) mÛÏe b˘t identifikována jako nov˘ stresov˘
faktor rostlin.

Kromû v˘‰e zmínûn˘ch zahraniãních kapacit
z oboru se konference zúãastnila celá fiada zku‰e-
n˘ch zahraniãních badatelÛ a velmi sympatická
byla aktivní úãast mlad˘ch pracovníkÛ. Zajímavá

3 ab

byla tendence zemí Visegrádské ãtyfiky k formulo-
vání vlastní badatelské iniciativy ve v˘zkumu glo-
bální zmûny klimatu.

Závûreãná exkurze na experimentální ekologické
pracovi‰tû Bíl˘ KfiíÏ, jeÏ má statut evropské v˘-
zkumné infrastruktury, potvrdila vysoké renomé to-
hoto terénního pracovi‰tû, které podporuje Evrop-
ská unie, Grantová agentura âR, Ministerstvo
Ïivotního prostfiedí âR a Ministerstvo ‰kolství, mlá-
deÏe a tûlov˘chovy âR.

K vysoké úrovni zaji‰tûní konference a úãasti
nûkter˘ch badatelÛ pfiispûla silná sponzorská
podpora RWE Transgas, LesÛ âR, s. p., a firmy
MORYS, s. r. o. �

MICHAL MAREK,
Ústav systémové biologie a ekologie AV âR

Spoleãné foto
úãastníkÛ
konference

Paul Jarvis 
z univerzity 
v Edinburghu 
a nastupující
mladá generace
ekofyziologÛ
diskutují bûhem
posterové sekce.



bulletin
ak

ad
em

ick
˘

VprÛbûhu posledního desetiletí odborníci proká-
zali vliv respirabilních prachov˘ch ãástic PM2.5

na zv˘‰ení úmrtnosti, poãtu nádorov˘ch onemocnûní
i kardiovaskulárních onemocnûní, jako je ateroskleró-
za a hypertenze. V souãasné dobû se pfiedpokládá,
Ïe se na tyto nejmen‰í ãástice (PM2.5 < 2.5 mm)
váÏí komplexní smûsi obsahující karcinogenní po-
lycyklické aromatické uhlovodíky (k-PAU), které
v ovzdu‰í vznikají nedostateãn˘m spalováním nebo
pyrol˘zou organického materiálu jako nafta, benzin,
zemní plyn, uhlí a dfievo. Podle fiady publikovan˘ch
studií k-PAU pfiedstavují pravdûpodobnû biologicky
nejv˘znamnûj‰í skupinu zodpovûdnou za ‰kodlivé
úãinky respirabilních prachov˘ch ãástic (PM2.5),
sdûlil ve svém pfiíspûvku Radim ·rám z Ústavu
experimentální medicíny AV âR.

4ab

O tom, Ïe zneãi‰tûné ovzdu‰í mÛÏe ovlivnit nejen kvalitu spermií,
ale také v˘sledky tûhotenství, co pfiinesly v˘sledky projektu Zneãi‰tûní ovzdu‰í 

a infekãní onemocnûní u dûtí s alergiemi a zda do‰lo ke zlep‰ení kvality ovzdu‰í,
se mj. diskutovalo na semináfii Vliv zneãi‰tûného ovzdu‰í na zdravotní stav populace,

kter˘ 21. listopadu 2006 v budovû AV âR uspofiádala Komise pro Ïivotní prostfiedí.

t é m a  m û s í c e

Schéma principu
„Sperm Chromatin

Structure Assay“

Dlouhodob˘m denním monitorováním ovzdu‰í
v Teplicích a Prachaticích od r. 1993, v Praze od
r. 2000, se badatelÛm podafiilo získat unikátní ãa-
sové fiady v˘voje zneãi‰tûní zejména PM10, PM2.5
a k-PAU.

V období 1990–2000 se v Teplicích v˘znamnû sní-
Ïily koncentrace oxidu sifiiãitého (cca 15 % hodnot
r. 1990) i PM10. Tento pfiízniv˘ trend se zaãal mûnit
v letech 2000–2004. Roãní koncentrace PM10 napfi.
v Teplicích jsou stabilní, ale zvy‰uje se koncentrace
PM2.5 v Praze-Libu‰i i Prachaticích.V r. 2004 nebyly
v koncentracích PM2.5 mezi Prahou, Teplicemi
a Prachaticemi Ïádné rozdíly. Pfii anal˘ze koncentra-
cí k-PAU za stejné období se v Prachaticích nachá-
zely na úrovni pozadí, v Teplicích se nezmûnily, ale
v Praze-Smíchovû i Praze-Libu‰i se zv˘‰ily. Pfii srov-
nání údajÛ koncentrací modelového karcinogenu
benzo[a]pyrenu v Praze a Lond˘nû byly hodnoty zís-
kané v Praze ãtyfiikrát vy‰‰í.

Zji‰Èované koncentrace k-PAU mohou skuteãnû
pÛsobit na populaci nepfiíznivû. PraÏské ovzdu‰í, po-
dobnû jako severoãeské, zejména v zimních mûsí-
cích v˘znamnû po‰kozuje genetick˘ materiál expo-
novan˘ch jedincÛ. Pfii studiu vlivu ovzdu‰í na skupinu
praÏsk˘ch mûstsk˘ch stráÏníkÛ, trávících vût‰inu
pracovní doby v praÏsk˘ch ulicích, ve srovnání
s kontrolami lidí pracujících v uzavfien˘ch prostorách,
bylo s pouÏitím biomarkerÛ expozice (DNA adukty)
a úãinku (chromosomové aberace) prokázáno, Ïe
k-PAU mohou z dlouhodobého hlediska pro populaci
Prahy a severních âech pfiedstavovat v˘znamné rizi-
ko. Získávané v˘sledky jsou z mezinárodního hledis-
ka unikátní – prokázaly vliv k-PAU nejen na prÛbûh
tûhotenství, v˘voj dûtí a jejich zv˘‰enou nemocnost
v dospûlosti, ale i na kvalitu spermií. Z toho dÛvodu
je  nutno dlouhodobû sledovat pfiítomnost k-PAU
v ovzdu‰í. Nutno ocenit Ministerstvo Ïivotního pro-
stfiedí âR za systematickou podporu v˘zkumu vlivu
zneãi‰tûného ovzdu‰í na zdravotní stav populace,
a to jiÏ od r. 1991.

O dopadu zneãi‰tûného ovzdu‰í na kvalitu sper-
mií pohovofiil J. Rube‰ z V˘zkumného ústavu vete-
rinárního lékafiství v Brnû. V˘zkum prokazuje, Ïe

KAM AÎ SAHAJÍ DOPADY
ZNEâI·TùNÉHO OVZDU·Í 



kvalita spermií je v nûkter˘ch oblastech v zimních
mûsících v˘raznû hor‰í, protoÏe jsou muÏi vystaveni
‰patn˘m rozptylov˘m podmínkám. DÛleÏit˘m fakto-
rem je v‰ak koufiení a kvalita stravy. Studie mezi mla-
d˘mi muÏi z okresu Teplice a Prachatice pfii srovnání
období 1993–1994 vs. 2000 prokázala, Ïe zlep‰ením
Ïivotního prostfiedí se zlep‰ila kvalita spermií. Skuteã-
n˘m problémem je po‰kození genetické informace,
kterou spermie nese, a po‰kození chromatinu. SníÏe-
ní procenta spermií s normální morfologií a zv˘‰ení
fragmentace DNA (zji‰Èované metodou SCSA)
a aneuploidií (prokazovaná metodou FISH) mÛÏe mít
nepfiízniv˘ vliv na reprodukãní v˘sledky, jako je ne-
plodnost, zpoÏdûné poãetí, spontánní potraty nebo
nepfiízniv˘ v˘voj plodu. Zneãi‰tûné ovzdu‰í tak mÛÏe
ovlivnit nejen kvalitu spermií, ale pfienosem genetic-
kého po‰kození do embrya také v˘sledky tûhoten-
ství. Získané poznatky prokazují, Ïe automobilová
doprava zhor‰uje zneãi‰Èováním ovzdu‰í jiÏ zmínû-
nou plodnost muÏÛ z velk˘ch mûst.

S v˘sledky projektu Zneãi‰tûní ovzdu‰í a infekãní
onemocnûní u dûtí s alergiemi, které prokazují

u dûtí z Teplic ve vûku do ‰esti let v˘znamnû vy‰‰í
frekvenci zápalu plic, zánûtÛ stfiedního ucha a zánû-
tÛ hrtanu a prÛdu‰nice, seznámil posluchaãe Miro-
slav Dostál z Ústavu experimentální medicíny AV âR
Praha. Na studovaném vzorku odborníci zazname-
nali asociaci polymorfismu DNA reparaãního genu
XPD/ERCC2 v exonu 6 s v˘skytem bronchitid u dûtí.
Unikátní v˘sledky byly získány pfii pilotní studii na
skupinách dûtí z Teplic a Prachatic, kdy se obû po-
pulace v˘znamnû li‰ily jak v expresi genÛ, tak i ve
frekvenci mikrojadérek (zv˘‰ená exprese byla pozo-
rována u 81 genÛ u dûtí z Teplic). Jedná se o vÛbec
první práci o vlivu zneãi‰tûného ovzdu‰í na genom.
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Akridinová oranÏ
navázaná 
na dvoufietûzcovou
molekulu DNA
emituje zelené
svûtlo, pfii navázání
na jednofietûzcovou
DNA ãervené
svûtlo. StupeÀ
po‰kození DNA 
ve spermii 
je kvantifikován
posunem zelené
fluorescence 
k ãervené.

Na otázku, zda se kvalita ovzdu‰í zlep‰uje, se ve
svém pfiíspûvku snaÏila odpovûdût Eva Rychlíková
ze Zdravotního ústavu Kolín. Za pfiíãinu pfiibliÏnû
20 000 pfiedãasn˘ch úmrtí roãnû v Rakousku, Fran-
cii a ·v˘carsku je povaÏována dlouhodobá expozi-
ce zneãi‰tûní z dopravy. Je to dvojnásobek poãtu
úmrtí v tûchto tfiech zemích pfii dopravních neho-
dách. 300 000 onemocnûní bronchitidou u dûtí je
moÏné asociovat se zneãi‰tûním ovzdu‰í spolu
s 15 000 hospitalizacemi pro srdeãní onemocnûní.
Vliv na zdraví a ztrátu pohody pfiedstavuje ve zmí-
nûn˘ch zemích asi 27 biliónÛ eur roãnû. Proto âes-
ká republika potfiebuje úãinnou legislativu, úãinné
kontroly, moÏnost vynucovat, implementaci zákonÛ,
ekologizaci dopravy, nejlep‰í dostupné techniky
i pro malé zdroje, danû, hledání variantních postu-
pÛ, flexibilní fie‰ení lokálních problémÛ i slu‰né
a ohleduplné chování.

Na závûr semináfie pohovofiili Milan ·ãasn˘
a Jan Melichar z Centra pro otázky Ïivotního pro-
stfiedí UK Praha o teoretick˘ch pfiístupech a hodno-
cení ekonomick˘ch dÛsledkÛ zneãi‰tûní ovzdu‰í.
Na metodû oceÀování dopadÛ zneãi‰tûní na lidské
zdraví, která vychází z neoklasické ekonomické
teorie, prezentovali v˘sledky empirického v˘zkumu
provádûného v âeské republice.

Úãastníci semináfie dlouze o pfiednesen˘ch po-
znatcích diskutovali. ZdÛraznili, Ïe je nutné vyuÏít
v˘sledky v˘zkumu v praxi a seznámit vefiejnost
s dÛsledky v˘voje zneãi‰tûní ovzdu‰í na populaci
âeské republiky. �

RADIM ·RÁM,
pfiedseda Komise pro Ïivotní prostfiedí AV âR
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Dle fiímského historika Velleia Patercula mûl Ma-
robud disponovat obrovskou armádou ãítající

70 000 pû‰ích a 4000 jízdních vojákÛ. Na rok ‰est
bylo proto ¤ímany plánováno rozsáhlé a kompliko-
vané vojenské taÏení, které mûlo do ãeské kotliny
smûfiovat dvûma proudy. âást legií mûla vyrazit
z dne‰ní Mohuãe a postupovat k nám podél Moha-
nu a Ohfie, druhá ãást vojska vedená Augustov˘m
adoptivním synem a pozdûj‰ím císafiem Tiberiem
mûla zahájit taÏení ve speciálnû zbudovaném tá-
bofie Carnuntum, kter˘ se nacházel na Dunaji na-
proti Dûvínu, a mûla postupovat do âech pfies
Moravu. TaÏení v‰ak muselo b˘t pro rozsáhlé po-
vstání v Panonii odvoláno a ¤ímané Marobuda ni-
kdy neporazili.

Písemné zprávy k tûmto událostem jsou velmi
skoupé a umoÏÀují rÛzné interpretace. Spektrum
v˘kladÛ je dnes pomûrnû rozsáhlé a sahá od hypo-
tézy, Ïe vojenské operace fakticky zahájeny nikdy
nebyly, aÏ po pfiedpoklad, Ïe se fiímská vojska na-
cházela pomûrnû hluboko na na‰em (moravském)
území.V této souvislosti prudce vzrÛstá v˘znam ar-
cheologického bádání, které mÛÏe za urãit˘ch okol-
ností vyplnit mezery v na‰ich vûdomostech, jeÏ pí-
semné prameny nikdy nebudou moci zacelit.
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V roce 2006 jsme si pfiipomnûli na‰e
nejstar‰í historické v˘roãí 

– uplynulo 2000 let od fiímského
vojenského taÏení proti

markomanskému králi Marobudovi.
V roce 6 po Kr. hodlal fiímsk˘ císafi

Augustus vojensk˘m zásahem zniãit
vzrÛstající moc krále Marobuda,

kter˘ v té dobû ovládal nemalou ãást
stfiední Evropy. Písemné prameny

zmiÀují, Ïe jádrem Marobudova území
bylo Boiohaemum, ãili âechy,
kde se mûla rovnûÏ nacházet 

jeho rezidence.

NEJSTAR·Í HISTORICKÉ V¯ROâÍ 
âESKÉHO ÚZEMÍ

v û d a  a  v ˘ z k u m

Schéma fiímského
vojenského taÏení
proti Marobudovi

v r. 6 po Kristu

Nelze pochybovat o tom, Ïe na‰e nejstar‰í historic-
ké v˘roãí má evropsk˘ rozmûr. Abychom mohli po-
chopit události staré dva tisíce let, jejichÏ ústfiední po-
stavou byla první historická postava ãesk˘ch dûjin –
markomansk˘ král Marobud –, je nutné znát situaci
v ¤ímû za Augustova principátu. Je rovnûÏ nezbytné
studovat archeologickou situaci v ãeské kotlinû, po-
znávat rozsah a intenzitu germánského osídlení na ‰i-
rokém území od dolního Por˘ní po jiÏní Polsko a Slo-
vensko a zároveÀ je nutné zhodnotit poznatky o je‰tû
neustálené fiímské moci v budoucích provinciích na
R˘nû a Dunaji.V neposlední fiadû je zapotfiebí znát si-
tuaci v Panonii, kde propuklo rozsáhlé protifiímské po-
vstání, které vlastnû zabránilo Marobudovû poráÏce.

Archeologick˘ ústav AV âR v Praze vyuÏil této si-
tuace k uspofiádání dvou vûdeck˘ch konferen-

cí, které si kladly za cíl pfiipomenout toto v˘znamné
v˘roãí a souãasnû zhodnotit stav bádání o stfiední
Evropû na pfielomu letopoãtÛ. První konference
s názvem âechy a stfiední Evropa v dobû krále Ma-
robuda se konala ve spolupráci s Karlovou univerzi-
tou dne 20. 10. 2006. Orientovala se na domácí
publikum, pfiedev‰ím na studenty archeologie a his-
torie. Vedle pfiedních ãesk˘ch archeologÛ a numiz-
matikÛ referovali o tématu i doktorandi archeologie
zab˘vající se dobou fiímskou. O konferenci projevil
zájem neb˘val˘ poãet úãastníkÛ, takÏe ãást poslu-
chaãÛ ji musela v Zelené posluchárnû Univerzity
Karlovy absolvovat ve stoje.

Druhá konference s názvem Mitteleuropa zur Zeit
Marbods se zamûfiila na mezinárodní badatelskou



vefiejnost a byla zafiazena do cyklu sympozií Grund-
probleme der frühgeschichtlichen Entwicklung im
mittleren Donauraum. Jednalo se jiÏ o 19. sympo-
zium této fiady, v âechách se v‰ak uskuteãnilo popr-
vé. Na jeho pofiádání se vedle Archeologického ústa-
vu AV âR v Praze podílel i Archeologick˘ ústav
v Brnû a Archeologick˘ ústav SAV v Nitfie, Karlova
univerzita v Praze, univerzity ve Vídni a Kolínû nad
R˘nem a v neposlední fiadû Rakouská akademie
vûd. Uspofiádání konference rovnûÏ podpofiil âesko-
-nûmeck˘ fond budoucnosti. Setkání se konalo ve
dnech 4.–8. 12. 2006 v Roztokách u Kfiivoklátu a zú-
ãastnilo se ho 46 historikÛ, archeologÛ, numizmatikÛ
i klimatologÛ ze ‰esti zemí. Celkem odeznûlo 32 pfied-
ná‰ek, které nejen zevrubnû zhodnotily dosavadní
v˘sledky bádání rÛzn˘ch oborÛ, ale nezfiídka pfied-
stavily zcela nové nálezy i interpretace a hypotézy
o situaci v Evropû na pfielomu letopoãtÛ, které vyvo-
laly ãetné diskuze. Pfiíspûvky budou publikovány
v samostatném sborníku, jenÏ jistû vzbudí mezi ev-
ropsk˘mi badateli znaãnou pozornost.
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Generální sekretáfi
Rakouské akademie
vûd Herwig Friesinger
zahajuje konferenci
Mitteleuropa 
zur Zeit Marbods.

Souãástí konference byla i exkurze, pfii níÏ úãast-
níci nav‰tívili královsk˘ hrad Kfiivoklát, v˘stavu o kelt-
sk˘ch oppidech v zámku NiÏbor a keltské oppidum
Stradonice, které bylo na pfielomu 19. a 20. století
povaÏováno za sídlo krále Marobuda. �

VLADIMÍR SALAâ, 
Archeologick˘ ústav AV âR v Praze
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Ústav organické chemie a biochemie AV âR, v. v. i.,

si Vás dovoluje pozvat na pfiedná‰ku 

z Cyklu zvan˘ch pfiedná‰ek na ÚOCHB/The IOCB Invited Lecture Series

21. února 2007 od 10:00 hod.

Evolution in the Test-Tube as a Means to Create Functional Enzymes 

prof. Manfred T. Reetz

MPI für Kohlenforschung, Mülheim, Nûmecko

Pfiedná‰ka se koná v pfiedná‰kovém sále Ústavu organické chemie a biochemie AV âR, v. v. i., 

Flemingovo námûstí 2, Praha 6.

BliÏ‰í informace: RNDr. Irena G. Stará, ÚOCHB AV âR,

tel. 220 183 315, 

e-mail: stara@uochb.cas.cz; www.uochb.cas.cz
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Setkali jsme se v Radnicích na konferenci o ro-
mantismu 19. století, zanedlouho zase v Praze při
několikadenním semináři, který se zamýšlel nad
hrdinstvím a zbabělostí v české politické kultuře
19. a 20. století. Co přitahuje dnešního mladého
badatele na rozsáhlé a mnoha osudovými zvraty
poznamenané oblasti národní historie, která patří
do sféry novodobých dějin a začíná někdy na pře-
lomu 18. a 19. století? 

České dějiny, jak jsou vnímány a chronologicky
rozděleny, skutečně datují český novověk někdy
od vlády Josefa II., čili od 18. až 19. století. On ale
především zahrnuje století devatenácté a dvacáté.
Zdánlivě jsou to jen dvě staletí, z dnešního pohledu
je však mezi bádáním o těchto dvou obdobích čes-
kých dějin značný rozdíl. Jak jsem se k novodo-
bým dějinám dostal? Otázka mladického zaujetí
pro studium historie. V rámci psaní seminární prá-
ce jsem se rozhodl pro revoluci roku 1848. Ta mě
oslovila – a od té doby jsem se začal dál zajímat
o 19. století, přičemž 20. století, i když je také sou-
částí novověku, zůstávalo dlouho na periferii mého
zájmu. V současné době jsem se začal o toto obdo-
bí zajímat více: konkrétně o národní, respektive
historické mýty, kterých odlišné etapy onoho
„krátkého století“ různě využívaly, o tehdejší his-
torické povědomí české společnosti, o využívání
a de facto i zneužívání různých podob národního
příběhu, o to, jak s ním tehdejší režimy nakládaly.
Chronologické vymezování jednotlivých epoch je
totiž mnohdy zavádějící a klade občas do dějin ně-
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kdy až příliš umělé mezníky. Například Palackého
příběh dějin českého národa byl aktuální jak
v 19. století v době národního obrození, tak i po-
zději v období Protektorátu.

V Evropě a také v našich zemích bylo 19. století
časem „jara národů“, vzrušujícím údobím, kdy ší-
řící se vlny romantismu přinášely nejen citová
vzplanutí, dekadentní nálady a snové obrazy, ale
i myšlenky s nárokem na „volnost, rovnost, bratr-
ství“, na svobodu jedince, která byla vztahována
i na národ, na jeho svébytnost a snahy po sebe-
určení. Jak Vy hodnotíte 19. století?

Toto období je často vnímáno prizmatem národ-
ního obrození jako období nanejvýš nudné, období,
kdy se toho vlastně moc nedělo. To, co se dělo a co
by historika mohlo zajímat, byly napoleonské vál-
ky, později války další, například prusko-rakouská
– ale tady se jedná o válečné dějiny, které se ode-
hrávají tak trochu mimo českou společnost. Mne
na 19. století zaujalo právě to, že pod oním jakoby
nudným povrchem, jakoby nudným a fádním nátě-
rem se skrývá skutečně bohaté dění. Vznik a for-
mování českého národa se všemi jeho peripetiemi,
idea obrozenecké společnosti, ale i vzájemná ne-
vraživost, určité střety, které tu probíhaly, ať už ná-
zorové nebo téměř fyzické. Karel Havlíček Borov-
ský si například v souvislosti s polemikou nad
Tylovým Posledním Čechem stěžuje své tehdejší
přítelkyni, že mu někteří z Tylových stoupenců
hrozili výpraskem…

SLÁVY DCERA
aneb DùJINY

Následující rozhovor je úvahou nad přednáškou
Slované mezi mýtem a historií, kterou přednesl na

konferenci o českém romantismu loni v září 
Jan Randák (*1977), absolvent magisterského studia

na Přírodovědecké fakultě, obor geografie-historie, 
po němž se však věnoval již výhradně historii. 

Na Ústavu českých dějin FF UK zakončil interní 
doktorandské studium obhajobou disertační práce na

téma Smrt a umírání v revoluci roku 1848: 
kult mrtvých. V době našeho rozhovoru působil jako

vědecký pracovník v rámci výzkumného záměru 
České země uprostřed Evropy v minulosti a dnes,
jehož nositelem je Filozofická fakulta UK v Praze.

Věnuje se českým novověkým dějinám.



Na 19. století je zajímavá jeho rozmanitost, ne-
jednoznačnost, imaginace, vytváření národních
mýtů, hledání a vymýšlení národních hrdinů, „ob-
sluhování se“ národními dějinami, které historik
František Palacký skutečně konstruuje. Ve srovná-
ní s tím mi 20. století a jeho dějepisectví připadá
stále ještě příliš zahleděné do své jakoby „politické
korektnosti“. Bádání o 19. století už má určitý od-
stup a může ho reflektovat do drobných detailů,
může si s tím, co bylo, pohrávat. Podle mého názo-
ru si 20. století ještě nepřipustilo svou dějinnost
a je zaměřeno na první i druhou republiku či Pro-
tektorát příliš politicky. Do kursu se v současné
době dostává samozřejmě i komunistická epocha.
Nemohu se ale zbavit dojmu, že úvahy o ní jsou
mnohdy ještě vedeny v onom černobílém vidění
historické skutečnosti. Proti tomu 19. století umož-
ňuje zpochybňování černobílého vidění, umožňuje
rozmanitější vnímání.

Romantismus, o němž badatelé říkají, že zachvá-
til 19. století jako požár, měl své příznivce i odpůr-
ce. Mladý Tomáš Garrigue Masaryk si kladl otáz-
ku, proč se slabost „nežití“ vyvinula právě v tomto
století, a nemohl se smířit s tím, že by cit, vlastně
vášeň, měla řídit moderního člověka, že „emocio-
nalismus se staví proti racionalismu a intelektua-
lismu“, že „racionalistický ďábel vyhání se emo-
cionálním belzebubem“. Mladší Zdeněk Kalista
naproti tomu hovoří s pochopením o „melancho-
lii“ doby a přijímá i romantismus v prožívání
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Alfons Mucha,
Zavedení slovanské
liturgie, z cyklu
Slovanská epopejFO
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historické skutečnosti. Jak vnímáte romantismus
19. století Vy?

Dotazování se po romantismu 19. století je ši-
roká otázka, která by si zasloužila přednáškový
cyklus. Jinak by vám asi na toto téma odpověděl
člověk, který se zabývá dějinami literatury, jiný
pohled by měl ten, kdo studuje dějiny umění, ji-
nak by odpověděl filozof nebo historik. Já bych se
rád oprostil od vnímání romantismu jako období,
které se vyznačovalo nějakou konkrétní umělec-
kou tvorbou, a spíš bych přemýšlel o tom, co by
romantismus mohl být v mentalitě tehdejší spo-
lečnosti, v myšlenkách jedince. Tady pro mě ro-
mantismus znamená určité zahledění se do sebe
sama. Objevování vlastní duše, příklon k přítom-
nosti, k subjektivitě, k individuu, příklon k citům.
Pro romantismus je typická rozháranost a součas-
ně uvolnění myšlení a imaginace společnosti. To
se projevuje i v českém dějepisectví odkazem na
dávnou slavnou slovanskou minulost. Ať už jsou
to například Rukopisy Královédvorský a Zeleno-
horský, ať už je to ve své době odborné vědecké
dílo Františka Palackého. Je pro ně typická určitá,
nechci říci snovost, ale zasněné přemýšlení a uva-
žování o národní minulosti. Vnášení vlastních
i chtěných představ, oproštění od nějakých da-
ných pravidel, která musí být dodržována. To je
pro mne romantismus konce 18. století a počátku
19. století. Utrpení mladého Werthera, které vy-
ústilo střelením se do hlavy, je svým způsobem
osvobozující, je to nerespektování Desatera, indi-
viduálním činem, vykonaným z vlastního rozhod-
nutí. Je osvobozením mysli, ducha – někdy ale
možná i pózou.

„Pro formující se český národ byla v první polo-
vině 19. století důležitá představa vlastní slavné
historie“, říkáte v úvaze, kterou jste přednesl loni
v Radnicích na konferenci o romantismu. K oné
představě bohatých dějin patřilo vytváření mýtů,
dokladů pro „velkou“ minulost. U nás se tohoto
úkolu ujaly dvě výrazné osobnosti českého národ-
ního obrození, Jan Kollár a František Palacký.
Právě jim jste věnoval pozornost v referátu Slova-
né mezi mýtem a historií, kde se zamýšlíte nad ro-
mantickou a vědeckou podobou Slovanů, kterou
posuzujete jako dvě strany jedné mince. Jak jste
k této úvaze došel?

V názvu svého příspěvku jsem dal slova roman-
tická a vědecká do uvozovek, čímž jsem chtěl na-
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značit určitou relativizaci těchto kategorií. Zákla-
dem mého zamyšlení nad romantickou a vědeckou
podobou Slovanů v dílech dvou výrazných postav
národního obrození, Jana Kollára a Františka Pa-
lackého, byla snaha relativizovat na první pohled
vyhraněné a snad i protikladné kategorie: básnické
dílo, které pociťujeme jako subjektivní a nevědec-
ké, a na druhé straně dílo vědecké ve smyslu prav-
divého a odborného výkladu.

Chtěl jsem se zamyslet nad tím, nakolik jsou tato
díla odlišná a nakolik jsou si podobná, kde je více
„té pravdy“ a nakolik vlastně můžeme takto rozli-
šovat. Moje výchozí myšlenka byla jednoduchá:
Palacký a Kollár tvořili ve stejném intelektuálním,
ale především národně společenském kontextu,
tvořili za stejných podmínek a se stejným cílem.
Jejich tvorba spadá do období formování novodo-
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bého českého národa, který chce sám sebe „vytvo-
řit“ a pomáhá si různými berličkami. A mezi tyto
berličky může – v jistém smyslu – patřit nejen lite-
rární a básnické a de facto i mytologizující dílo
Jana Kollára, ale i na pramenech založené vědecké
dílo Františka Palackého.

To, že oba vycházeli ze stejného kontextu, ze
stejných potřeb a ze stejného myšlenkového pro-
středí, mě vedlo k závěru, že není třeba dělat velký
rozdíl mezi Kollárovým dílem Slávy dcera či Dob-
ré vlastnosti národu slovanského a Palackého Ději-
nami. Oba si svou představu českých národních dě-
jin, onen dávný slovanský věk, slavný slovanský
dávnověk idealizovali. 

Na jedné straně máme jako historikové zvyk
přemýšlet v kategoriích odborné historie, která by
měla být pravdivá nebo by se měla co nejvíce blížit
historické skutečnosti, na druhé straně ale také pře-
mýšlíme v kategoriích historických mýtů, chápa-
ných skutečně jako mýty, které v sobě mají určitý
potenciál mystifikace, nikoli ovšem falšování, ne-
pravdy.

Kde je rozdíl mezi odbornou konstrukcí Palacké-
ho a vizí Kollárovou? Tu budeme s největší pravdě-
podobností na první pohled chápat jako tvorbu mý-
totvornou. Ale Palacký je pro nás stále synonymem
odbornosti, byť, samozřejmě, dnešní historické bá-
dání chápe jeho dílo jako dokument o myšlení své
doby. Přesto je zde stále jistá polarita vnímání – od-
borná a básnická. Alespoň pro sebe jsem došel k ná-
zoru, že v určitém úhlu pohledu není rozdíl mezi
oběma pohledy na konkrétní dějinnou epochu –
v tomto případě na slovanskou minulost českého ná-
roda – mezi pohledem romantickým, mytickým
a pohledem ve své době vědeckým. 

Připomenu dva výstižné citáty z Vaší úvahy, kde
říkáte: „V kontextu českého národního hnutí…
mohu tvrdit, že českému romantickému dějepisectví
nešlo o samotnou historickou skutečnost, která by
odpovídala autentickým pramenům. Důležitější
pro něj byla národní minulost jako taková, národní
dějiny, které by odpovídaly potřebám formujícího
se národa. V tuto chvíli nebyla rozhodující ‚pravdi-
vost‘ a ‚historická realita‘, nýbrž chtěný obraz, byť
za cenu fikce. Na důležitosti získaly v této době nad
osvícenskou kritikou národní potřeby, které se ob-
sluhovaly i romantickými fantaziemi. Jedním z pří-
značných ukazatelů těchto poměrů bylo ‚objevení‘
Rukopisů Královédvorského a Zelenohorského,
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Jan Kollár,
podobizna podle

soudobé litografie

Titulní list 
a pfiedzpûv

Kollárovy 
Slávy dcery



které se staly pro následující roky závazným pra-
menem pro poznání a výpovědi o české národní
minulosti…“

A dále: „Pro Kollára byli Slované národem veli-
kým, slavným a památným, který se mezi všemi ná-
rody vyznačoval několika charakteristickými rysy:
svou nábožností, pracovitostí, nevinnou veselostí,
milováním své řeči a snášenlivostí vůči jiným náro-
dům. Slované byli mírumilovní ke svým sousedům,
nebyli na rozdíl od Germánů bojovníky, ale když
došlo na boj, vyznačovali se urputností a odvahou.
Typický Slovan byl i pilný, způsobný ke každé těles-
né i duchovní práci, svou povahou byl také člově-
kem veselým.

Porovnáme-li na jedné straně poetickou Kollá-
rovu představu s Palackého odbornou, zjistíme, že
se ve svých základech neliší. Samozřejmě, že histo-
rický obraz nabízený Palackým je prost kollárov-
ského předpojatého nadšení. Je z něj patrné auto-
rovo promýšlení problematiky a snaha o kritický
přístup. Na jeho formování se však přesto podílely
romantické představy, mimo jiné zosobněné Palac-
kého vírou v rukopisné padělky…“

Potud citáty z Vašeho zamyšlení. Nicméně, prá-
ce s prameny, která je u Palackého ohromující, mu-
sela vytvořit fundament, který je bezpochyby vě-
decký, nikoli mytický.

To je jistě pravda. Palacký odvedl úžasnou práci.
Jeho dějiny jsou dílem epochálním a do dnešní
doby nepředstiženým, domnívám se i nepředstiži-
telným. Obdivuji, co vytvořil. Zmiňujete práci
s prameny. Historik by se bez pramenů neobešel.
Postavme však problematiku pramenů do jiného
světla: ano, máme k dispozici historické prameny,
historická skutečnost však neleží skryta v těchto
pramenech. My, historikové, ať to chceme nebo
nechceme přiznat, historickou skutečnost v pra-
menech neobjevujeme, my ji na jejich základech
teprve vytváříme. My k pramenům určitým způso-
bem přistupujeme, víme, co v nich chceme hledat.
To znamená, že si už některé prameny vybíráme,
jiné necháváme stranou a při práci s nimi máme
určitou představu o tom, co zkoumáme a co chce-
me objevit. To je jedna věc. A věc druhá, za kaž-
dým historikem zůstává, co jsem se odvážil nazvat
v rozvaze o Kollárovi a Palackém dobovým dis-
kursem o Slovanech. Co to znamená? Že určitý do-
bový názor na Slovany 19. století už mělo. Palac-
ký se v tomto prostředí pohyboval, tušil, jací
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Franti‰ek Palack˘
ve Vídni 
na jafie r. 1821,
olejomalba
Franti‰ka Tkadlíka

Rukopis titulního listu 
Dûjin národu 
ãeského v âechách 
a na Moravû 
„dle pÛwodních
pramenÛv wypravuje“
Franti‰ek Palack˘

Slované jsou. A toto své „tušení“ promítal do pra-
menů. Šlo tak o vědecké podtržení vlastních dosa-
vadních představ a myšlenek. Kollára i Palackého
tehdejší diskurs o Slovanech ovlivňoval, radil jim,
jak mají své prameny číst a co v nich mají hledat.
To v žádném případě nedevalvuje práci Palacké-
ho, totéž můžeme říci o práci každého historika
i v současné době.
(Pokračování) �

SYLVA DANÍČKOVÁ
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Systematickou terénní v˘zkumnou práci v rázovité
kopcovité krajinû s typick˘mi dfievûn˘mi chalupami

pfii severní hranici Slovenska s Polskem a podél v˘-
chodní hranice Slovenska s Ukrajinou, která je pokra-
ãováním náfieãní oblasti Podkarpatské Rusi, zahájili
ãe‰tí ukrajinisté v ‰edesát˘ch letech minulého století.
V˘zkum oblasti jihokarpatsk˘ch ukrajinsk˘ch náfieãí,
v které se zachovalo mnoho archaick˘ch rysÛ, umoÏÀu-
je ãtenáfiÛm knihy seznámit se i s tradicemi rusínského
ukrajinského etnika, z nichÏ mnohé jsou uchovávány aÏ
do dne‰ních dnÛ, protoÏe právû tyto tradice náfieãní
zvukov˘ materiál dokumentuje (nové poznatky o lido-
vém kalendáfii a zvykosloví zkoumaného regionu a etni-
ka najde ãtenáfi v etnologické studii z pera Mykoly Mu-
‰inky). Autentické zvukové nahrávky byly pofiízeny pfii
expedicích na v˘chodní Slovensko v letech 1957–1967,
kde se zkoumalo 52 lokalit. Zvukov˘ náfieãní materiál
z v˘chodoslovensk˘ch obcí, kter˘ pfiedstavuje soubor
542 písní a 527 témat vyprávûní o nejrÛznûj‰ích oblas-
tech lidského Ïivota a ãinnosti, byl pÛvodnû nahrán na
magnetofonov˘ch pásech, které ov‰em postupnû zaãa-
ly podléhat zkáze. Zásluhou grantového projektu mohl
b˘t tento cenn˘ zvukov˘ materiál, kter˘ zachycuje Ïivot
ukrajinského etnika v˘chodního Slovenska v období od
konce 19. do 70. let 20. století, digitalizován a vznikl tak
unikátní zvukov˘ korpus, kter˘ mohou dlouhodobû vy-
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UNIKÁTNÍ ZVUKOV¯ KORPUS 
ANEB DVù MALÉ SLAVNOSTI 

NA ZÁVùR JEDNOHO PROJEKTU
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Alena Mí‰ková 
a Nikolaj Savick˘ 

pfii prezentaci 
v Archivu

uÏívat nejen filologové, zejména ukrajinisté a dialektolo-
gové, ale je rovnûÏ jedineãn˘m zdrojem informací pro
dal‰í obory, pramenem pro studia etnologická, folkloris-
tická, historická, geografická, demografická, sociologic-
ká i politologická a psychologická.

Slavnostní akt pfiedání zahájil fieditel Slovanského
ústavu AV âR Vladimír Vavfiínek, kter˘ vyzdvihl v˘znam
projektu nejen pro Slovansk˘ ústav, ale zdÛraznil, Ïe
s jeho v˘sledky, zejména se souborem zvukov˘ch nosi-
ãÛ, mohou pracovat i odborníci z jin˘ch akademick˘ch
a univerzitních pracovi‰È. Zástupkynû fieditele Masaryko-
va ústavu – Archivu AV âR Alena Mí‰ková vyjádfiila pfie-
svûdãení, Ïe autentické záznamy vyprávûní z oblasti v˘-
chodního Slovenska pfiilákají do Archivu nové badatele.
Genezi v˘zkumu ukrajinsk˘ch dialektÛ, na nûmÏ se po-
dílela fiada ãesk˘ch, slovensk˘ch a ukrajinsk˘ch badate-
lÛ, z nichÏ k nejv˘znamnûj‰ím patfiili Ivan PaÀkevyã,
Andrej Kurimsk˘ a Oldfiich Le‰ka, seznámila pfiítomné
autorka a realizátorka projektu, RÛÏena ·i‰ková, která
svou prací ukázala, Ïe digitalizace star‰ích zvukov˘ch
nahrávek je v souãasné dobû jedním z nejlep‰ích pro-
stfiedkÛ, jak uchovat pramenn˘ autentick˘ materiál dal-
‰ím badatelsk˘m generacím.

Kniha Ukrajinská náfieãí Slovenska a soubor v‰ech 91
CD byly také prezentovány ve dnech 22. 3.–25. 3. 2006
v Pre‰ovû na slavnostním zasedání Asociace ukrajinistÛ
Slovenska, katedry ukrajinského jazyka a literatury FF
PU, Muzea ukrajinsko-rusínské kultury ve Svidníku
a slovenské Vûdecké spoleãnosti Tarase ·evãenka za
pfiítomnosti autorÛ projektu ·i‰kové a Mu‰inky a fieditele
SLÚ AV âR V. Vavfiínka. Pfii této pfiíleÏitosti byla RÛÏena
·i‰ková zvolena ãestnou ãlenkou Asociace ukrajinistÛ
Slovenska. SNM – Muzeum ukrajinsko-rusínské kultury
ve Svidníku, kam byly kniha a kopie souboru CD slav-
nostnû vûnovány, jí udûlilo pamûtní medaili Za v˘jimeã-
né zásluhy pfii v˘zkumu a propagaci ukrajinsk˘ch náfieãí
Slovenska. �

LUBOMÍRA HAVLÍKOVÁ,
Slovansk˘ ústav AV âRFO
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Zástupci Slovanského ústavu AV âR 16. fiíjna 2006 prezentovali 
a slavnostnû pfiedali Archivu AV âR publikaci Ukrajinská náfieãí Slovenska.

V˘zkum a zvukové zápisy z let 1957–1967 a kopii unikátní sady 91 CD,
které jsou v˘sledkem dokonãeného projektu âesk˘ dialektologick˘ v˘zkum 

ukrajinsk˘ch náfieãí b˘valého âeskoslovenska: historie, v˘sledky, perspektivy.
Originály nahrávek a originál sady CD jsou uloÏeny ve Slovanském ústavu AV âR.

Projekt na‰í pfiední ukrajinistky RÛÏeny ·i‰kové, která spolupracovala 
s Mykolou Mu‰inkou a A. Mu‰inkou, podpofiila GA âR.



S MIKROFONEM V TERÉNU

Zakladatelskou dialektologickou v˘pravu na v˘-
chodní Slovensko, jeÏ dala vzniknout zvukové-

mu souboru dialektÛ z 52 lokalit krajÛ Pre‰ovského
(Bardejov, Snina, Stará LubovÀa, Stropkov a Svid-
ník) a Ko‰ického (Sobrance) vedl v roce 1958
prof. PaÀkevyã. Autor monografie o jihokarpatské
náfieãní oblasti zasahující na území tehdej‰í âes-
koslovenské republiky, Podkarpatské Rusi a ru-
munského Maramoro‰e, ìÍ‡ªÌÒ¸Í¥ „Ó‚ÓË
è¥‰Í‡Ô‡ÚÒ¸ÍÓª êÛÒË ¥ ÒÛÏÂÊÌËı Ó·Î‡ÒÚÂÈ
(1938), tentokrát zamûfiil pozornost na nejzápad-
nûj‰í oblast roz‰ífiení jihokarpatsk˘ch ukrajin-
sk˘ch náfieãí v rÛznû ‰irokém pásu pfii severní
hranici v˘chodoslovanského území s izolovan˘mi
ostrÛvky na jihu. Podle prof. Oldfiicha Le‰ky, v˘-
znamného lingvisty a rusisty, jsou tato náfieãí po-
kraãováním rozsáhl˘ch jazykov˘ch útvarÛ na úze-
mí b˘valé Podkarpatské Rusi, jejichÏ existence
umoÏÀuje lépe chápat celkovou situaci v˘chodo-
slovanskou. Na v˘zkumu dále spolupracovali An-
drej Kurimsk ,̆ pfiím˘ Ïák I. PaÀkevyãe, a Kostjan-
tyn Genyk-Berezovsk ,̆ rodem Lemko (odborn˘
asistent FF UK a externí spolupracovník ukraji-
nistÛ v AV âR).

V prvních deseti letech vyjíÏdûly terénní v˘pravy
s magnetofonem dvakrát roãnû. Po roce 1968, kdy
se práce zastavily, sice prof. Le‰ka nadále analyzo-
val a popisoval sebran˘ materiál, v˘sledky v‰ak
mohl vydat pouze jako dílãí studie v interních sbor-
nících tehdej‰ího Kabinetu cizích jazykÛ, kde ru-
sisté a ukrajinisté pracovali.

Dialektologickou práci bylo moÏné zahájit aÏ po
roce 1989 v obnoveném Slovanském ústavu. Sesbí-
ran˘ materiál zpracoval t˘m pod vedením O. Le‰ky
v rámci grantového projektu GA AV Monografické
a materiálové pfiíspûvky k poznání jihokarpatsk˘ch
ukrajinsk˘ch náfieãí na v˘chodním Slovensku. V roce
1996 vy‰la díky finanãní podpofie Ukrajinské akade-
mie vûd v USA kniha êÓÁÔÓ‚¥‰¥ Á è¥‰Í‡Ô‡ÚÚfl.
ìÍ‡ªÌÒ¸Í¥ „Ó‚¥ÍË Òı¥‰ÌÓª ëÎÓ‚‡˜˜ËÌË. Ta sv˘m
charakterem pfiekraãuje hranice dialektologie v obvy-
klém slova smyslu, zab˘vá se územní diferenciací ja-
zyka, ukazuje i Ïánrovou rozmanitost dialektní mluvy,
její rozvrstvení podle vûkov˘ch kategorií a úrovnû vy-
pravûãÛ a dává nahlédnout i do sociologie jazyka, je-
jího v˘voje a zmûn vyvolan˘ch podmínkami, v nichÏ
nositelé jazyka Ïijí.

ProtoÏe byl v knize vyuÏit pouh˘ zlomek zvuko-
v˘ch záznamÛ uloÏen˘ch ve fonotéce Slovanského
ústavu a Ïivotnost magnetofonov˘ch nosiãÛ jiÏ konãi-
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R. ·i‰ková 
pfii prezentaci 
v Archivu

Prezentace 
v Pre‰ovû

la, byl podán grant pro projekt âesk˘ dialektologick˘
v˘zkum ukrajinsk˘ch náfieãí b˘valého âeskosloven-
ska: historie, v˘sledky, perspektivy. Jeho cílem bylo
nejen vysledovat poãátky a prÛbûh v˘zkumu jihokar-
patské náfieãní oblasti, kter˘ provádûli ãe‰tí ukraji-
nisté, popsat unikátní zvukov˘ materiál a doplnit jej
etnologickou studií pfiibliÏující danou oblast, ale také
zachránit ohroÏené zvukové soubory pfievedením na
kompaktní disky.

Nasbírané materiály pochopitelnû obsahují cen-
né etnografické informace: detailní popis muÏského
a Ïenského odûvu s technologick˘m postupem jeho
zhotovování, popis tkaní plátna, zhotovování sukna,
podrobné líãení muÏsk˘ch a Ïensk˘ch polních pra-
cí a potfiebného náfiadí, popis v˘konÛ nejrÛznûj‰ích
fiemesel. Z folklorního bohatství zkoumané oblasti
se podafiilo zaznamenat obfiadní texty a písnû svá-
teãní i pfiíleÏitostné, zpÛsoby léãení a zafiíkávání,
dûtské hry a zábavy mlad˘ch lidí tak, jak se vysky-
tují v roãním zemûdûlském cyklu. Vyprávûní o svat-
bách, o narození dítûte, o pohfibech a církevních
svátcích, k nimÏ se pojí mnoho starodávn˘ch zvykÛ
a obyãejÛ, umoÏÀuje vzhledem k rÛzn˘m generaã-
ním vrstvám vypravûãÛ sledovat i postupné stírání
specifick˘ch forem, v nichÏ napfi. probíhají jednotli-
vé Ïivotní události, ale i jejich obnovování v pfiízni-
vûj‰ích podmínkách.

Z historického a sociologického hlediska jsou
zaznamenány dûje za první svûtové války, ze Ïivo-
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lech Evropy, na stavbû tratí a na farmách Ameriky
a Kanady pfiiná‰í pfiekvapivé pohledy nejen na Ïi-
vot vystûhovalcÛ, ale i na spoleãnost, pro niÏ praco-
vali. Vesnicemi v˘chodního Slovenska osídlen˘mi
ukrajinsk˘m rusínsk˘m etnikem se nûkolikrát pfie-
hnaly boje konce druhé svûtové války a oãití svûd-
kové pfiiná‰ejí obraz lidského utrpení a zmaru. Zají-
mavá jsou líãení praktik pfii násilném zakládání
jednotn˘ch zemûdûlsk˘ch druÏstev, jejich poãáteã-
ní Ïivofiení a polohladovou existenci jak ãlenÛ JZD,
tak hrstky zbyl˘ch soukromníkÛ i svûdectví tûch,
ktefií obec ãi druÏstvo vedli v dobré vífie, Ïe slouÏí
pokroku.

Zaznamenán je i Ïivot „men‰in v men‰inû“ – po-
stavení Ïidovského a cikánského obyvatelstva, po-
mûry v rusínsk˘ch obcích „za Maìarska“, „za první
republiky“, za druhé svûtové války i po válce.

Unikátní soubor náfieãních nahrávek byl pofiízen
v dobû, kdy starobyl˘ ráz zkouman˘ch náfieãí a pat-
riarchální zpÛsob Ïivota rusínské vesnice nebyl je‰-
tû podstatn˘m zpÛsobem naru‰en, a tak mÛÏe sou-
ãasné i budoucí generaci badatelÛ poskytnout
cenn˘ zdroj mnohostrann˘ch informací. �

Podle R. ·I·KOVÉ

Vesnice Osturnja ta v zajateck˘ch táborech Ruska ãi Itálie, dozvíme
se o nedobrovolném pracovním nasazení a puto-
vání váleãn˘ch zajatcÛ po celém Rusku od hranic
s Finskem aÏ po âerné mofie a Kavkaz – to v‰e
v letech revoluãních událostí a dramatick˘ch spo-
leãensk˘ch zmûn. Vyprávûní o hledání práce v do-

Nadace Marcuse Wallenberga

vyhlásila nominaãní období pro pfiihla‰ování kandidátÛ na udûlení ceny

The Marcus Wallenberg Prize.

Cena ve v˘‰i dvou milionu ‰védsk˘ch korun se udûluje za vynikající vûdecké v˘sledky v oblasti vûdy,

které mohou b˘t uplatnûny v lesním a dfievozpracovatelském prÛmyslu s ohledem na ochranu, 

vyuÏití a trvale udrÏiteln˘ rozvoj lesÛ. Mohou to b˘t práce napfi. v oblasti genetiky, ekologie, 

papírenství aÏ po recyklaci lesních produktÛ. Nositelem první ceny se stal Harry Hutchinson Holton,

Canada, Anthraquinone in alkaline pulping.

Nominace zasílejte do 1. ãervence 2007 na adresu:

The Marcus Wallenberg Foundation, 

The Selection Committee Attention, Ms. Kerstin Tordmar, 

SE-791 80 FALUN, Sweden.

Návrhy odeslané pozdûji budou posuzované v pfií‰tím roce.

Podrobnûj‰í informace: http://www.mwp.org.



Profesor Edward C. Prescott a profesor James
Heckman pfiedná‰eli vûdeck˘m pracovníkÛm,

studentÛm CERGE-EI i vefiejnosti v rámci tradiãních
v˘zkumn˘ch semináfiÛ, zatímco profesor Joseph
E. Stiglitz se setkal se zástupci profesorského
sboru a studentÛ, aby s nimi prodiskutoval v˘-
zkum a dal‰í aktivity CERGE-EI.

Semináfi profesora Prescotta (Federal Reserve
Bank of Minneapolis a W. P. Carey School of Busi-
ness, Arizona State University, USA) na téma Nemûfii-
telné investice a rÛst odpracovan˘ch hodin v 90. le-
tech v USA (Unmeasured Investment and the
1990s U.S. Hours Boom) se konal 29. listopadu 2006.
V prezentované práci prof. Prescott vysvûtlil prudk˘
nárÛst poãtu odpracovan˘ch hodin ve Spojen˘ch stá-
tech, kter˘ zaãal v roce 1990, vyvrcholil v roce 1999
a poté se opût vrátil na úroveÀ roku 1990. Spoleãnû
s Ellen McGrattan z minnesotské univerzity Prescott
povaÏuje nehmotné investice za nemûfiitelnou ãást
standardního modelu rÛstu. Oba badatelé na základû
americk˘ch dat za dané období zjistili, Ïe tyto nehmot-
né investice byly velk˘m pfiínosem pro ekonomick˘
boom 90. let.Standardní národní úãetnictví prudk˘ ná-
rÛst produktivity i investic znaãnû podhodnotilo. Pres-
cott proto zdÛrazÀuje, Ïe nemûfiené investice jsou dÛ-
leÏitou souãástí agregátní ekonomické anal˘zy.

Joseph E. Stiglitz z Columbia University, ãlen v˘-
konné a dozorãí rady CERGE-EI, nav‰tívil ústav
v podveãer 30. listopadu 2006. Bûhem zhruba
dvouhodinové náv‰tûvy se setkal s v˘zkumn˘mi
pracovníky, se kter˘mi diskutoval o v˘sledcích
a úkolech ústavu, a také se skupinou studentÛ
CERGE-EI, s nimiÏ hovofiil o jejich v˘zkumné práci.

Profesor James Heckman (University of Chicago),
drÏitel Nobelovy ceny z roku 2000, pfiedstavil v rámci
v˘zkumného semináfie svou práci Vytváfiení a dÛ-
sledky kognitivních a nekognitivních schopností (The
Formation and Consequences of Cognitive and Non-
cognitive Skills). Jejím hlavním závûrem je, Ïe kogni-
tivní i nekognitivní schopnosti jsou stejnû v˘znamné
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James Heckman

Edward C. Prescott
(vlevo) 
Joseph E. Stiglitz

pro objasnûní jak v˘konnosti jednotlivcÛ na trhu prá-
ce, tak i jejich sociálního chování – napfiíklad mezd,
dosaÏeného vzdûlání, rizika otûhotnûní v dobû dospí-
vání ãi zloãinnosti. Kognitivní znalosti jsou zãásti dané
talentem a je moÏné si je osvojit ve ‰kole – matema-
tické dovednosti, znalost jazyka, porozumûní textu
a ‰ifrovací schopnosti. Dobr˘m pfiíkladem nekognitiv-
ních schopností jsou sebedÛvûra ãi sebemotivace ke
studiu jako rozhodující ãinitelé úspûchu nejen v dobû
studia, ale také na trhu práce. V prezentované studii
Heckman a jeho spoluautofii odhadli produkãní funkci
pro kognitivní i nekognitivní schopnosti a zjistili, Ïe za-
tímco produkce kognitivních schopností probíhá v ra-
ném vûku, nekognitivní schopnosti se utváfiejí aÏ do
20 aÏ 25 let vûku. DÛleÏit˘m dÛsledkem tohoto po-
znatku je, Ïe nedostatek nekognitivních schopností
zpÛsoben˘ napfiíklad ‰patn˘m rodiãovsk˘m zázemím
v raném dûtství lze do znaãné míry kompenzovat
pozitivními intervencemi v pozdûj‰ím vûku. �

MARKÉTA MLIKOVÁ, 
FILIP PERTOLD,

CERGE-EI

Pro vûdecké ústavy je náv‰tûva laureáta Nobelovy ceny
vÏdy svátkem. O to sváteãnûj‰í byl pro CERGE-EI
(Centrum pro ekonomick˘ v˘zkum a doktorské studium
Univerzity Karlovy v Praze – Národohospodáfisk˘ ústav
Akademie vûd âR) t˘den na pfielomu listopadu

a prosince 2006, kdy na své pÛdû uvítalo hned tfii drÏitele tohoto
nejprestiÏnûj‰ího vûdeckého ocenûní v oboru ekonomie.

DRÎITELÉ 
NOBELOVY CENY 
V CERGE-EI
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Odborníci z pracovní skupiny pro vydávání
a studium díla J. A. Komenského z Filosofic-

kého ústavu AV âR spolu s Pedagogick˘m mu-
zeem J. A. Komenského v Praze uspofiádali 14. lis-
topadu 2006 setkání s v˘znamn˘mi zástupci
frankofonní komeniologie, na kterém byly oba pfie-
klady pfiedstaveny poãetnému publiku.

Profesor Jean Caravolas z Université du Québec
à Montréal pfiedstavil francouzsko-latinskou edici
Komenského spisu Nejnovûj‰í metoda jazykÛ vyda-
nou roku 2005 Ïenevsk˘m nakladatelstvím Librairie
Droz pod názvem Novissima Linguarum Methodus
– La toute nouvelle méthode des langues. Mluvil jak
o pfiekáÏkách, které v 17. století pfiekonával pfii tvor-
bû Komensk ,̆ tak o obtíÏích, jeÏ provázely vznik
a koordinaci skupiny spolupracovníkÛ pro pfieklad
díla do francouz‰tiny. Ten totiÏ nevznikl v rámci
grantu nebo vûdeckého zámûru, ale díky tomu, Ïe
mu pfiekladatelé a specialisté z rÛzn˘ch oborÛ vû-
novali svÛj voln˘ ãas. Profesor Caravolas zasvûce-
nû promluvil i o v˘znamu Komenského v kontextu
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Pokud má b˘t ãeské historické bádání v˘raznûji zaãlenûno do celosvûtového rámce,
potfiebujeme nejen znát zahraniãní prameny a monografie, ale mít také pfieklady ãesk˘ch

historick˘ch prací i bohemikálních pramenÛ do cizích, zejména svûtov˘ch jazykÛ.
V poslední dobû se objevily hned dva pfieklady dûl J. A. Komenského do francouz‰tiny,

které se ve frankofonním svûtû setkaly se znaãn˘m ohlasem.

FRANKOFONNÍ KOMENIOLOGIE 
VE FILOSOFICKÉM ÚSTAVU

v û d a  a  v ˘ z k u m

dûjin v˘uky cizích jazykÛ, kter˘mi se sám dlouho-
dobû zab˘vá.

Pfieklad druhého Komenského spisu Zpráva
a nauãení o kazatelství vydalo pod názvem Art et
enseignement de la prédication v roce 2006 pafiíÏ-
ské nakladatelství L’Harmattan. Autor pfiekladu
Daniel S. Larangé z Université de la Sorbonne
Nouvelle – Paris III úãastníky prezentace seznámil
se strukturou spisu a okolnostmi vzniku pfiekladu.
Promluvil i o cestû, která ho pfiivedla k zájmu o Ko-
menského, jehoÏ dílo je ve Francii dosud málo zná-
mé a studované – Larangého erudice v oblasti Ko-
menského rad kazatelÛm je o to vût‰í, Ïe vystudoval
nejen slavistiku, ale také evangelickou teologii.

Oba hosté pfiednesli svá vystoupení v ãe‰tinû, coÏ
jen podtrhuje jejich silnou vazbu k ãeskému prostfie-
dí. Po prezentacích následovala Ïivá diskuse odbor-
níkÛ z fiad komeniologÛ, romanistÛ i pedagogÛ. �

KATE¤INA ZILYNSKÁ, 
Filosofick˘ ústav AV âR

POHLED NA KOMENSKÉHO Z KANADY

VáÏen˘ pane profesore, vydání francouzského
pfiekladu Komenského Nejnovûj‰í metody jazykÛ je
prvofiadou událostí nejen v kontextu frankofonního
bádání o Komenském, ale i z hlediska moderních
dûjin didaktiky jazykÛ. Mohl byste ãtenáfiÛm Akade-
mického bulletinu vysvûtlit, proã tomu tak je?

Nejnovûj‰í metoda jazykÛ, v latinském originále
Methodus Linguarum Novissima, je dílem mistrov-
sk˘m. Komensk˘ to vûdûl. Prosil proto, aby lidé
z okruhu Ludvíka de Geera, kter˘ financoval jeho
práce pro ‰védské ‰koly, vysvûtlili mecená‰i, Ïe

musí b˘t trpûliv ,̆ nebot’ „podporuje dílo ceny trva-
lé“. Methodus je vskutku unikátním dílem. Marnû
bychom hledali pfied rokem 1648 spis na stejné
téma, podobného rozsahu nebo stejné my‰lenkové
hloubky, jasnosti a pfiesnosti.

Komensk˘ jako první pochopil, Ïe úspûch vyuão-
vání jazykÛ ve ‰kolách nezáleÏí na originalitû vyu-
ãovací metody, ani na pedagogickém talentu uãite-
le, ani na dÛmyslnosti vyuãovacích pomÛcek, ale
pfiedev‰ím na znalosti v‰eho „co se nask˘tá pfii po-
stupu vyuãování a uãení“. Snil o pfiemûnû didaktiky

Pfii pfiíleÏitosti setkání vedl Vladimír Urbánek z Filosofického ústavu AV âR 
s profesorem Jeanem Caravolasem z Université du Québec à Montréal následující rozhovor.



jazykÛ ve stejnû pfiesnou ãinnost, jako je knihtisk,
v˘roba hodin ãi námofiní plavba, nebo v tak pfiesnou
vûdu jako matematika ãi astronomie. To v‰ak ne-
mohlo b˘t uskuteãnûno bez v‰eobecné a obecnû
uznávané teorie zaloÏené na pozorování, na po-
kusech a na praxi. A pfiesnû to Komensk˘ udûlal.

Pfiitom teorie didaktiky jazykÛ, kterou Komensk˘
v Methodus Linguarum Novissima pfiedkládá, je ne-
jen první obecnou teorií v tisícileté historii této dis-
ciplíny, ale je rovnûÏ neuvûfiitelnû relevantní. Vût‰i-
na toho, co se dnes vydává za nové a revoluãní ve
vyuãování a osvojování jazykÛ, se nachází uÏ v Me-
todû, tfiebaÏe ne v detailní podobû. Pfiesto, jak prv-
ní vydání v Le‰nû roku 1648, tak druhé vydání
v Amsterdamu roku 1657 pro‰la z rozliãn˘ch dÛvo-
dÛ takfika bez pov‰imnutí a pak byla k veliké ‰kodû
ÏákÛ, uãitelÛ, vûdy a spoleãnosti pomalu zapome-
nuta. Proto je ná‰ pfieklad „prvofiadou událostí z hle-
diska dûjin didaktiky jazykÛ“, jak správnû fiíkáte, ale
podle mého názoru i z hlediska dûjin jazykovûdy
a dûjin idejí. Vedle pfiekladu ãeského je druh˘m
kompletním pfiekladem na svûtû, a to pfiímo z latin-
ského originálu do Ïivého mezinárodního jazyka.
Po 350 letech od vzniku díla se tak koneãnû mohou
specialisté a vzdûlaní ãtenáfii na v‰ech kontinen-
tech seznámit s geniálním dílem, které poloÏilo zá-
klady didaktiky jazykÛ jako samostatné vûdecké
disciplíny.

Zájem o Komenského ve svûtû neutichá, spí‰e
vzrÛstá. Napfiíklad Labyrint svûta a ráj srdce byl
v posledních letech pfieloÏen a vydán v angliãtinû,
francouz‰tinû, nûmãinû, ru‰tinû, ital‰tinû, ‰panûl‰ti-
nû, japon‰tinû. âasto jde o nároãná vydání s kritic-
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k˘m vûdeck˘m aparátem a úvodními studiemi (k tûm
patfií i francouzské vydání Nejnovûj‰í metody jazy-
kÛ). âím si tento zájem vysvûtlujete?

DÛvodÛ je jistû mnoho. První souvisí s oslavami
400. v˘roãí narození J. A. Komenského v roce 1992,
kter˘ UNESCO vyhlásilo rokem Komenského, dal-
‰ími jsou pravidelná udílení medaile Komenského
pfiedním pedagogÛm svûta, implikace Evropské
unie (projekt COMENIUS) ãi vznik a ãinnost ãet-
n˘ch komeniologick˘ch spoleãností od Japonska
po Kanadu atd.

Komensk˘ byl nesmírnû plodn˘m autorem a jako
pansofista se zajímal o v‰echno a psal o v‰em. KaÏ-
d˘ proto nachází v jeho spisech nûco, co ho zaujme,
nadchne nebo popudí, tím spí‰, Ïe problémy, kter˘mi
se zab˘vá, jsou vûãné nebo nesmírnû aktuální.

Odborníci interpretují Komenského názory rÛznû
a mnozí z autorÛ, ktefií se odvaÏují o nûm psát, jsou
ãasto naprosto nekompetentní. Seriozním ãtená-
fiÛm a badatelÛm nezb˘vá tedy nic jiného, neÏ si
pfieãíst v originále nebo v pfiekladu, co Komensk˘
vlastnû pí‰e.

I kdyÏ zájem o pedagogická díla Komenského
stále pfievládá (Didactica magna, Orbis pictus, In-
formatorium ‰koly matefiské), je potû‰ující, Ïe se
poslední dobou mnoÏí i pfieklady jeho spisÛ beletri-
stick˘ch (Labyrint), autobiografick˘ch (Continuatio),
teologick˘ch (O kazatelství), i filozofick˘ch (Consul-
tatio) aj.

Vlády frankofonních zemí aktivnû podporují ‰ífie-
ní frankofonní kultury i humanitních vûd po celém
svûtû. RovnûÏ nûkteré malé stfiedoevropské státy
(napfi. Maìarsko) mají ‰tûdré programy na podporu
prezentace v˘sledkÛ humanitního bádání a kultur-
ního dûdictví ve svûtov˘ch jazycích. âeská republi-
ka pfiistupuje k podobn˘m projektÛm ponûkud likna-
vûji. Mûly by podle Va‰eho názoru ãeská vláda,
grantové agentury ãi Akademie vûd aktivnûji pod-
porovat podobné projekty, jak˘m byl pfieklad Ko-
menského Nejnovûj‰í metody jazykÛ?

Nepfiíslu‰í mnû, cizinci, abych radil ãeské vládû,
grantov˘m agenturám ãi Akademii vûd, které pro-
jekty mají podporovat, ani jak pfiitom postupovat.
Av‰ak jako star˘ obdivovatel ãeské vzdûlanosti
i jako komeniolog se netajím tím, Ïe rád uvidím kaÏ-
d˘ ãin ãesk˘ch vefiejn˘ch institucí, kter˘ pfiispûje
k ‰ífiení znalostí va‰í kultury ve svûtû, a zejména
díla Jana Amose Komenského. �

VLADIMÍR URBÁNEK,
Filosofick˘ ústav AV âR
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První konference Nové dokumenty k historii ãesko-
-rusk˘ch (sovûtsk˘ch) vztahÛ se konala 28. listopa-

du 2006 v zasedací síni Historického ústavu za úãasti
témûfi stovky ãesk˘ch, slovensk˘ch, rusk˘ch i americ-
k˘ch historikÛ. Podporu v˘zkumu ãesko-rusk˘ch vztahÛ
vyjádfiil námûstek ministra zahraniãních vûcí Jaroslav
Ba‰ta a velvyslanec Ruské federace (RF) v Praze Ale-
xej L. Fedotov, kter˘ pozdûji uvedl: „Mnohdy má setkání
historikÛ vût‰í smysl neÏ setkání politikÛ.Historici se vû-
nují i aktuálním otázkám tak, aby se nepolitizovaly, ale
více poznávaly. Je dÛleÏité, Ïe usnadÀují politická jed-
nání.“ V úvodu vystoupili oba pfiedsedové âesko-ruské
komise, Jan Nûmeãek za ãeskou stranu a Grigorij
N. Sevostjanov za stranu ruskou.

Konference byla rozdûlena do dvou sekcí. První se
zab˘vala otázkou pfiístupu do rusk˘ch archivÛ, coÏ bylo
téma pro ãeské historiky nav˘sost dÛleÏité, o to dÛleÏi-
tûj‰í, Ïe se jí zúãastnili vedoucí pfiedstavitelé ruské ar-
chivistiky. ¤editel Federální archivní agentury Minister-
stva kultury a masov˘ch médií (FAA MKMM) RF
Vladimír P. Kozlov prezentoval v˘sledky ruské historio-
grafie ve spolupráci se svûtem v oblasti ediãních projek-
tÛ, a vlastnû tak ukázal, Ïe v této oblasti zÛstává ãeská
historiografie pozadu za dal‰ími zemûmi.Tatjana F.Pav-
lova, vedoucí správy FAA MKMM RF, pfiedstavila ãin-
nost ruské komise pro odtajÀování dokumentÛ. Její v˘-
sledky za dobu od roku 1991 do souãasnosti zahrnují
na 10 milionÛ odtajnûn˘ch dokumentÛ. Zástupkynû fie-
ditele historicko-dokumentárního odboru MID RF Na-
dûÏda M. Barinova hovofiila o publikaãní ãinnosti minis-
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První prosincov˘ t˘den minulého roku byl v Historickém ústavu AV âR 
ve znamení setkání ãesk˘ch a rusk˘ch historikÛ. Stalo se tak v rámci nûkolika akcí,

které se konaly u pfiíleÏitosti spoleãného zasedání âesko-ruské komise historikÛ a archiváfiÛ.

âESKO-RUSKÉ VZTAHY
NA PRAHU 21. STOLETÍ

v û d a  a  v ˘ z k u m

Místopfiedseda 
AV âR Jaroslav Pánek

pfiedává v rámci
ãesko-ruské

konference cenu
Franti‰ka Palackého 

Valentinû Vladimirovnû
Marjinû.

terstva, zejména v oblasti edicí. Potû‰itelné je, Ïe váleã-
ná ediãní fiada Dokumenty vne‰nej politiky bude pokra-
ãovat; do tisku je pfiipraven svazek k roku 1942. ¤editel
Ruského státního archivu sociálnû-politick˘ch dûjin Ki-
rill M. Anderson informoval o moÏnostech studia v ar-
chivu, kter˘ soustfieìuje zejména spisy spjaté s Komu-
nistickou internacionálou – nalézají se tam i spisy
z ãinnosti ãeskoslovensk˘ch komunistick˘ch politikÛ.
Následovaly pfiíspûvky ãesk˘ch historikÛ a archiváfiÛ:
Ivan ·Èovíãek z Archivu Ústavu T. G. Masaryka na
podkladû své mnohaleté práce v tomto i v dal‰ích ar-
chivech pfiedloÏil moÏnosti bádání t˘kající se ãesko
(slovensko)-rusk˘ch (sovûtsk˘ch) vztahÛ. Jeho pfiíspû-
vek se t˘kal zejména mimofiádnû cenného archivního
fondu Edvarda Bene‰e, uloÏeného v Archivu Ústavu
T. G. Masaryka, kter˘ byl teprve v nedávné dobû úplnû
inventarizován. Meãislav Borák ze Slezského zemské-
ho muzea v Opavû, fie‰itel grantového úkolu Minister-
stva zahraniãních vûcí âR âeskosloven‰tí obãané
z území dne‰ní âeské republiky perzekvovaní v SSSR,
promluvil o zku‰enostech ãesk˘ch badatelÛ ze studia
materiálÛ v rusk˘ch archivech.

V druhé sekci byly pfiedstaveny nûkteré spoleãné
ãesko-ruské projekty, které se v souãasné dobû zpra-
covávají. Vratislav Doubek z Masarykova ústavu – Ar-
chivu informoval o pfiipravené edici korespondence Mi-
chala Fjodoroviãe Rajevského s ãesk˘mi politiky
druhé poloviny 19. století. Emil Voráãek z Historického
ústavu pfiedstavil grantov˘ projekt KSâ a Kominterna
1929–1943, kter˘ by mûl ve dvou svazcích shrnout
dokumentaci zaloÏenou právû na studiu v rusk˘ch ar-
chivech. Koneãnû Jitka Vondrová z Ústavu pro soudo-
bé dûjiny odkryla problematiku doposud neznám˘ch
sovûtsk˘ch dokumentÛ k PraÏskému jaru 1968.

Cílem konference nebylo jen pfiednesení stanovi-
sek, ale zejména diskuse, jak dále zefektivnit vzájem-
nou spolupráci v archivním v˘zkumu; kde se napfi. r˘-
suje moÏnost dvoustranné spolupráce pfii vydávání
diplomatick˘ch dokumentÛ k historii ãeskoslovensko-
-sovûtsk˘ch vztahÛ v období let 1934–1948.

Dne 29. listopadu se konalo interní zasedání âes-
ko-ruské komise ve Slovanské knihovnû, které mûlo
na programu v˘hledy do dal‰í práce komise v násle-
dujícím dvouletém období. Závûrem byl podepsán
protokol, podle kterého bude komise podporovat ce-V·
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lou fiadu navrÏen˘ch (nûkdy jiÏ konan˘ch) projektÛ:
Kominterna a Komunistická strana âeskoslovenska
1929–1943. Sborník dokumentÛ, âeskosloven‰tí vo-
jáci internovaní v SSSR (1939–1941), Sborník doku-
mentÛ k událostem roku 1968, vydání zvlá‰tního mo-
notematického ãísla ãasopisu Istoriãeskij archiv
k roku 1968, dvû v˘stavy v Moskvû k ãeskosloven-
sk˘m legiím a k roku 1968. Tématem PraÏské jaro
1968 se bude zab˘vat i následující zasedání komise,
které se uskuteãní v Moskvû v roce 2008.

Tfietí ãást ãesko-ruského t˘dne pfiedstavoval kulat˘
stÛl na téma âesko-ruské kulturní a vûdecké vztahy na
pfielomu 19. a 20. století, kter˘ se konal 30. listopadu
opût v Historickém ústavu. V. Doubek zahájil panel té-
matem historiografick˘m, a sice pfiehledem literatury
k problematice migrace/emigrace v˘chod-západ; z této
‰ir‰í platformy zkoumal migraci/emigraci rusko-ãeskou,
resp. z habsburské monarchie do Ruska v 19. století.
Radomír Vlãek pfiispûl referátem Jaroslav Bidlo – k for-
mování ãeského dûjepisného diskursu o minulosti Rus-
ka. Na pfielomu 19. a 20. století se i na ãeské stranû za-
ãal v˘raznûji projevovat zájem o ãesko-ruské vûdecké
styky. J. Bidlo, jenÏ mohl vycestovat na roãní stáÏ do
Moskvy a Petrohradu, se stal prvním ãesk˘m histori-
kem, kter˘ systematicky sledoval a informoval o moder-
ní ruské dûjepisné produkci. ªubica Harbuºová pfiispûla
tématem P. N. Miljukov a meziváleãné âeskoslovensko.
Miljukov se setkával s prezidentem T. G. Masarykem,
s velk˘m znepokojením pak pozoroval krizi v âeskoslo-
vensku 1938 a podpis mnichovské dohody povaÏoval
za konec demokracie v Evropû. V diskusi mj. zaznûly
názory, Ïe by bylo uÏiteãné vydat Miljukovovu korespon-
denci s Masarykem a hloubûji se zab˘vat problematikou
reflexe Masarykov˘ch prací v Rusku.

Druh˘ panel, orientovan˘ na umûleckovûdní a du-
chovní aspekty vnímání Ruska v âechách, resp. vnímá-
ní ãeského prostfiedí ruskou emigrací, otevfiel Georgij
P. Melnikov tématem Rusko v tvÛrãím díle A. Muchy.
Zab˘val se prakticky neznám˘mi momenty Muchovy
náv‰tûvy v Rusku v r. 1913. Mucha byl schopen pocho-
pit ruskou mentalitu, du‰i ruského ãlovûka, umûl dife-
rencovat mezi rusk˘m lidem a státem. Rusku se nic-
ménû nedostalo vedoucího místa v Muchovû pojetí
rozkvûtu slovanství. Zoja S. Nena‰eva se soustfiedila na
dosud témûfi neprobádané téma Ruská pravoslavná
církev v Praze v kontextu ãesko-rusk˘ch spoleãensko-
politick˘ch vztahÛ v letech 1868–1917 s dÛrazem na
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Zahájení konference
28. listopadu 2006.
Zprava námûstek
ministra 
zahraniãních vûcí
Jaroslav Ba‰ta,
velvyslanec Ruské
federace v âR Alexej
Leonidoviã Fedotov,
fieditelka Historického
ústavu AV âR
Svatava Raková
a pfiedsedové obou
ãástí âesko-ruské
komise Grigorij
Nikolajeviã
Sevostjanov 
a Jan Nûmeãek

historii ruského pravoslavného chrámu sv. Mikulá‰e
v Praze. Nejen detaily, ale i pojetí autorky vyvolaly bo-
hatou diskusi potvrzující, Ïe tuto nesmírnû závaÏnou
ãást dûjin pravoslaví v âechách známe nedostateãnû.
Anna V. Den‰ãikova pfiispûla tématem Praha, jak ji vní-
mala ruská inteligence ve 20. letech. V následné disku-
si se ukázalo, jak je v souãasné svûtové historiografii ve-
lice frekventováno téma tvofiení image, pohledu na
druhou zemi, a Ïe v âR se tímto tématem zab˘váme
ponûkud spofie. Jifií Vacek pfiispûl s dosud minimálnû
zpracovan˘m tématem âe‰tí lékafii v Rusku a ãesko-
-ruské styky v oblasti lékafisk˘ch vûd v druhé polovinû
19. a na poãátku 20. století. Zatímco do 60.–70. let
19. století pfiicházeli âe‰i do Ruska pfieváÏnû jako hu-
debníci a vychovatelé, pozdûji se uplatÀovala i jiná po-
volání. Podstatn˘m dÛvodem rostoucího specializova-
ného zájmu o Rusko byla tehdej‰í vysoká úroveÀ ruské
lékafiské vûdy. Oldfiich Richterek v referátu Vztahy rus-
k˘ch a ãesk˘ch spisovatelÛ na pfielomu 19. a 20. století
vy‰el z tradic ãesko-rusk˘ch literárních a kulturních
vztahÛ v 19. století a uvedl jejich v˘vojové trendy ve
20. století. Vedle pozornosti sporadick˘m pfiím˘m kon-
taktÛm se autor zab˘val pokusy o zobecÀující pohled na
danou problematiku. Panel uzavfiel Martin Kuãera za-
my‰lením Mezi klasikou a avantgardou – dvû staletí rus-
k˘ch kulturních vlivÛ. V pozoruhodnû vypointovaném
kulturnûhistorickém zamy‰lení se soustfiedil na základ-
ní hodnoty ruské kultury v prÛbûhu zhruba 150 let, kte-
ré v˘raznû zasáhly kulturní v˘voj v celém svûtû vãetnû
ãesk˘ch zemí a Slovenska. Souãasné ãeské i sloven-
ské opomíjení ruské kulturní tradice a její hodnoty je ve
znaãném rozporu se situací ve svûtû, i kdyÏ je lze vy-
svûtlit jako dÛsledek srpnové okupace 1968.Nelze v‰ak
nevidût, jak ‰kodlivé je pro stav soudobé ãeské a slo-
venské kulturnosti a duchovního milieu.

Mezinárodní setkání badatelÛ z rÛzn˘ch oblastí
spoleãenskovûdních disciplín bylo v podstatû prvním
pokusem o dÛslednû interdisciplinární pfiístup, kter˘
v âeské republice není pfiíli‰ ãast˘m jevem nejen
v oblasti diskusí k ãesko-rusk˘m vztahÛm. Lze si pfiát,
aby si tento pfiístup, kter˘ je v badatelském svûtû
dnes zcela bûÏn ,̆ na‰el trvalé místo v na‰em vûdec-
kém v˘zkumu. �

JAN NùMEâEK, EMIL VORÁâEK, 
Historick˘ ústav AV âR

Hlavní archiváfi 
Ruské federace 
Vladimír Petroviã
Kozlov
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DruÏice INTEGRAL nese na palubû dva daleko-
hledy na detekci gama záfiení (kaÏd˘ z nich

váÏí pfiibliÏnû jednu tunu), dva men‰í rentgenové
dalekohledy a jeden dalekohled ke sledování optic-
kého záfiení.

Hlavním smyslem druÏice je studium vesmíru
v oboru nejvy‰‰ích energií, tzn. gama záfiení. Tyto
informace má dále doplnit o simultánní mûfiení
v rentgenovém a optickém záfiení. DruÏice pozoruje
objekty v na‰í galaxii, napfi. ãerné díry nebo neutro-
nové hvûzdy, ve vzdáleném vesmíru sleduje pfiede-
v‰ím aktivní galaktická jádra nebo doposud záhad-
né gama záblesky. Tûch zatím zaznamenala asi 50;
v prÛmûru jeden mûsíãnû.

âe‰tí astronomové ze skupiny astrofyziky vyso-
k˘ch energií ASÚ AV âR a spolupracujících praco-
vi‰È se v rámci projektu INTEGRAL podílejí zejmé-
na na optické monitorovací kamefie OMC. Ta sice
není hlavním pfiístrojem druÏice, ale informace, jeÏ
získává, se dají pouÏít i k samostatn˘m vûdeck˘m
publikacím. Velk˘ v˘znam má OMC jako doplnûk
mûfiení pfiehlídek oblohy.

Mimo to máme svého zástupce v fiídícím centru
INTEGRAL u Îenevy, na jehoÏ provozu se podílí-
me. Malé centrum druÏice je také v Astronomickém
ústavu AV âR v Ondfiejovû a jsou do nûj zapojeni
pfiedev‰ím mladí vûdci a studenti.

K v˘roãí vypu‰tûní druÏice se kaÏdoroãnû koná
setkání v‰ech ãlenÛ ãeského t˘mu projektu
INTEGRAL (o tfietím jsme informovali v AB 5/2005).
Poslední, jiÏ pát˘ semináfi hostila od 25. do 28. fiíjna
2006 hvûzdárna ve Vla‰imi. Mladí vûdci zde pod ve-
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DruÏice INTEGRAL
odstartovala 

17. fiíjna 2002 
a na obûÏnou dráhu
ji dopravilo Rusko.

dením doc. Reného Hudce pfiedstavili v˘sledky své
ãinnosti v uplynulém roce a diskutovali o budouc-
nosti projektu.

Kromû zpracování dat z druÏice byly zajímav˘m
tématem semináfie gama záblesky a jejich pozo-

rování pomocí pozemních robotick˘ch dalekohledÛ,
kter˘ch ãe‰tí vûdci vyuÏívají nûkolik. âesk˘ t˘m vyvi-
nul mal˘ robotick˘ dalekohled BART, kter˘ ãeká bû-
hem noãního pozorování na e-mail, z nûjÏ se dozví
soufiadnice gama záblesku. Sám se otoãí na správné
místo oblohy a pozoruje bez zásahu ãlovûka.

Ve ‰panûlsko-ãeské spolupráci byly vybudovány
dal‰í dva dalekohledy, BOOTES I a II, které mají
stejné poslání jako prototyp BART. Jejich dvojná-
sobná velikost zv˘‰ila ‰anci na detekci slab‰ích
gama zábleskÛ. V rámci observatofie Pierra Auge-
ra v Argentinû odborníci vyuÏívají optick˘ daleko-
hled FRAM Fyzikálního ústavu AV âR. S jeho po-
mocí se podafiilo poãátkem loÀského roku objevit
druh˘ nejjasnûj‰í optick˘ protûj‰ek gama záblesku
v historii.

âeská skupina se podílí i na provozu robotického
dalekohledu WATCHER, kter˘ má z v˘‰e uvede-
n˘ch nejlep‰í v˘sledky a pozoruje záblesky deteko-
vané jak druÏicí INTEGRAL, tak i ostatními satelity.

Ve spolupráci s âVUT a jin˘mi subjekty vzniká
unikátní rentgenov˘ dalekohled LOBSTER typu
„raãí oko“. Souãasné rentgenové teleskopy dokáÏí
pfiijímat záfiení jen z velmi malého prostorového
úhlu. Rentgenové záfiení má navíc oproti viditelné-
mu velmi odli‰né optické vlastnosti. Rentgenov˘ da-
lekohled v sobû nemá jedno kulaté zrcadlo jako
optické dalekohledy, funguje na principu totálního
odrazu svûtla, pro kter˘ se vûdci nechali inspirovat
unikátním zrakem rakÛ a humrÛ. Dalekohled
LOBSTER dokáÏe najednou vnímat záfiení ze
v‰ech smûrÛ, a sledovat tak souãasnû dûní na celé

INTEGRAL
PO âTY¤ECH LETECH

Pfied ãtyfimi lety vynesla ruská raketa Proton do vesmíru
ãtyfitunov˘ kolos – astrofyzikální druÏici INTEGRAL.

Na klíãovém programu European Space Agency (ESA),
jehoÏ název vznikl z prvních písmen 

anglického International Gamma-Ray 
Astrophysics Laboratory – Mezinárodní 
laboratofie pro astrofyziku záfiení gama

– se podílí vûdecká pracovi‰tû západní Evropy,
âeska, Polska, Ruska i USA.



obloze. Jeho v˘voj stále pokraãuje s perspektivou
umístûní na mezinárodní nebo ãínské druÏici.

Na semináfii se probírala celá fiada dal‰ích témat
souvisejících s úãastí skupiny na‰ich astrono-

mÛ na projektu INTEGRAL, jako napfiíklad v˘zkum
tzv. blazarÛ – aktivních galaxií nebo kataklyzmick˘ch
promûnn˘ch hvûzd – i metody zpracování mûfiení.

Po úspû‰né spolupráci na projektu INTEGRAL
byla ãesk˘m vûdcÛm ze skupiny astrofyziky vyso-
k˘ch energií Astronomického ústavu AV âR a spolu-
pracujících pracovi‰È nabídnuta moÏnost spolupráce
na dal‰ích v˘znamn˘ch vesmírn˘ch druÏicích Gaia,
XEUS a Constellation-X. Pfiizvání âeské republiky
k tûmto vesmírn˘m projektÛm je velk˘m pfiíslibem
do budoucna.

Evropská druÏice Gaia bude mûfiit polohy a jas-
nost hvûzd. Nejlep‰í druÏice svého druhu v historii
by mûla odstartovat roku 2011. Gaia mimo jiné pfii-
spûje ke konstrukci 3D mapy okolí Slunce, která za-
hrne aÏ miliardu hvûzd. DruÏice XEUS je plánovaná
velká rentgenová druÏice European Space Agency.

DruÏice Constellation-X je projektem americké
NASA. âtyfii identické rentgenové druÏice budou sle-
dovat ãerné díry, skrytou hmotu ve vesmíru, superno-
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INTEGRAL 
pozoruje 
i ãerné díry
obklopené
prachov˘m
prstencem.

Úãastníci semináfie
ve Vla‰imi 

vy a fie‰it kosmologické problémy. Také u tohoto pro-
jektu se nyní zaãíná r˘sovat moÏnost ãeské úãasti,
a to na v˘voji unikátních optick˘ch technologií. �

PETR SOBOTKA,
Astronomick˘ ústav AV âR
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Vlastní konference s vyÏádan˘mi referáty se ko-
nala v Praze v pfiedná‰kov˘ch sálech budovy

Akademie vûd âR na Národní tfiídû. Pfies sto úãast-
níkÛ zasedání si vyslechlo referáty medievistÛ
z Anglie, Nûmecka, Slovenska a âeské republiky.
Konferenci doplÀovaly exkurze, které smûfiovaly do
stfiedovûké Prahy, Kolína a Kutné Hory a na hrady
Karl‰tejn a Kfiivoklát – vesmûs do lokalit, jichÏ se
pfiednesené referáty t˘kaly. Deset zahraniãních ba-
datelÛ a osm medievistÛ z âeské republiky pfiedsta-
vilo na pÛdû Akademie vûd v˘sledky bádání na
téma románské Prahy, ãesko-anglick˘ch vztahÛ
v dobû královny Anny âeské, vztahÛ Prahy a No-
rimberka za Karla IV., praÏské katedrály, Karl‰tej-
na, vlivÛ praÏské parléfiovské huti po roce 1420,
chrámu sv. Bartolomûje v Kolínû nad Labem, mik-
roarchitektury, klá‰terÛ franti‰kánÛ observantÛ,
kultu sv. Václava a sv. Stanislava a vztahÛ Prahy
a Vídnû.

British Archaeological Association je jednou z nej-
star‰ích britsk˘ch antikvárních spoleãností, která
vznikla jiÏ v roce 1843 na podporu rozvoje studia
archeologie, architektury a umûní a na ochranu
národního dûdictví. Podporovala – a ãiní tak do-
dnes – také publikování v˘sledkÛ archeologick˘ch
bádání od fiímské antiky po pozdní stfiedovûk.
Do sféry „historické archeologie“ byly od poãátku za-
hrnuty jak stojící budovy, dokumenty, prameny a umû-
lecká díla, tak vlastní archeologické památky. Asocia-
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ce navázala na ãinnost antikváfiÛ 16. a 17. století,
dnes ale jsou ãleny pfiedev‰ím medievisté, vûdci
i uãitelé a kromû nich i zainteresovaní laici. Po ce-
lou dobu existence pfiipravuje kaÏd˘ rok v˘jezdní
zasedání do nûkterého z britsk˘ch „katedrálních
mûst“ ãi klá‰terních sídel. AÏ v posledních letech
sdruÏení nûkolikrát britskou pÛdu opustilo a zamû-
fiilo se napfiíklad na katedrály a mûsta Rouen,
Utrecht, Anjou, Mainz. Praha byla prvním nav‰tí-
ven˘m mûstem b˘valého „v˘chodního bloku“. V˘-
sledkem kaÏdého v˘jezdního zasedání je publika-
ce. V pfiípadû britsk˘ch lokalit jde vût‰inou
o podrobné monografie nav‰tíven˘ch objektÛ,
v pfiípadû zahraniãních v˘jezdÛ jde spí‰e o sezná-
mení se souãasn˘m bádáním a odborn˘mi problé-
my spojen˘mi s nav‰tíven˘mi místy.

Zasedání British Archaeological Association v Pra-
ze se stalo vítan˘m fórem pro v˘mûnu názorÛ mezi
ãesk˘mi, britsk˘mi a dal‰ími zahraniãními medievisty.

Spokojenost s prÛbûhem konference vyjádfiila Ni-
cola Coldstream, prezidentka British Archaeologi-
cal Association, v dûkovném dopise fiediteli Ústavu
dûjin umûní AV âR prof. Lubomíru Koneãnému.

Svûdectvím setkání bude sborník konference,
kter˘ chce BAA vydat v roce 2008. �

KLÁRA BENE·OVSKÁ,
Ústav dûjin umûní AV âR
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V¯JEZDNÍ ZASEDÁNÍ BRITISH
ARCHAEOLOGICAL ASSOCIATION V PRAZE

Ústav dûjin umûní AV âR 
ve spolupráci s British

Archaeological Association
zorganizoval 7.–12. ãervence 

loÀského roku v˘roãní
zasedání této prestiÏní

britské instituce, které mûlo
charakter mezinárodní

konference, na téma
Medieval Art 

and Architecture 
in Prague and Bohemia.



Rudolf ·rámek se narodil 14. února 1907 v Mla-
dé Boleslavi. ProtoÏe pocházel z chudého pro-

stfiedí, musel po gymnaziálních studiích v Pardubi-
cích dva roky pracovat na po‰tû. Na Pfiírodovûdecké
fakultû UK v Praze zaujal zoologa prof. K. Schäfernu
a stal se jeho Ïákem, coÏ urãilo i dal‰í zamûfiení
mladého vûdce na hydrobiologii. V roce 1933 sloÏil
zkou‰ky státní, ale plánovanou zkou‰ku rigorózní
se mu pfiedev‰ím z existenãních dÛvodÛ sloÏit ne-
podafiilo. Studium konãil v letech hospodáfiské krize
a byl rád, Ïe po odslouÏení vojenské povinnosti
(která ho vlastnû uchránila pfied nutností sehnat si
okamÏitû nûjak˘ v˘dûlek) získal uãitelské místo,
coÏ tehdy nebylo nic v˘jimeãného. Dlouho pÛsobil
jako v˘pomocn˘ uãitel na mû‰Èankách, nedafiilo se
mu pfiíli‰ i z toho dÛvodu, Ïe onemocnûl tuberkuló-
zou. Aby získal definitivu, musel si doplnit aprobaci
o ãe‰tinu a dûjepis, pfied válkou pak uãil na reálném
gymnáziu v âáslavi.

Díky své v˘zkumné práci, v níÏ neustal ani pfii v˘u-
ce na ‰kolách, se vypracoval na pfiedního ãeského
znalce perlooãek a buchanek. Po zru‰ení gymnázia
v roce 1943 i proto získal místo hydrobiologa v novû
zfiízené biologické laboratofii Státního ústavu vodo-
hospodáfiského v Praze-Podbabû. Za okupace se mu
podafiilo zaloÏit hydrobiologickou stanici v Bohdanãi
u Pardubic, která byla bohuÏel po válce zlikvidována.

Doktorát z pfiírodních vûd získal aÏ v roce 1945.
V roce 1947 se habilitoval z hydrobiologie na Vyso-
ké ‰kole zemûdûlského a lesního inÏen˘rství âVUT
v Praze. Chtûl se v‰ak plnû vûnovat svému v˘zku-
mu, a na to potfieboval b˘t poblíÏ prostfiedí, které ho
zajímalo, blízko rybníkÛ. V roce 1950 se tudíÏ pfie-
stûhoval do Sedlice u Blatné a v letech 1951–1958
zde vedl novû zfiízenou biologickou stanici, souãást
Ústfiedního ústavu biologického. Stanici, pozdûji
pfiemístûnou do Tfiebonû, pfievzala po svém vzniku
âeskoslovenská akademie vûd.

Na pfieru‰enou vysoko‰kolskou kariéru navázal
·rámek-Hu‰ek jako externista aÏ po ‰esti letech,
kdyÏ zaãal pfiedná‰et na Biologické fakultû UK
v Praze. Na univerzitu plnû pfie‰el v roce 1958, od
kdy vedl hydrobiologické oddûlení Zoologického
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ústavu. ¤adu let reprezentoval
âeskoslovensko v Mezinárod-
ní spoleãnosti pro limnologii;
byl ãlenem Masarykovy aka-
demie práce ãi âeskosloven-
ské zoologické spoleãnosti.

Vûdecká ãinnost R. ·rámka-
-Hu‰ka se t˘kala zejména sys-
tematiky a ekologie dvou velk˘ch skupin kor˘‰Û
(perlooãek a buchanek), vûnoval se také studiu
a faunistice nálevníkÛ; odtud plynul i jeho zájem
o hydrobiologii odpadních vod. Je autorem ãi spolu-
autorem více neÏ 100 vûdeck˘ch studií a 41 mono-
grafií; jistû stojí za zmínku tfieba Úvod do limnologie
(1946), Na‰i klanonoÏci (1953) ãi Îivot na‰ich fiek
(1958); populární prací jsou Ostrovy bíl˘ch perutí
z roku 1943. Aktivní byl uÏ od tfiicát˘ch let i v ochranû
pfiírody. Zajímaly ho napfiíklad rybniãní rezervace,
protoÏe pomáhaly udrÏet pÛvodní ráz star˘ch rybniã-
ních dûl, dÛleÏitá pro nûj byla ãlovûkem neponiãená
krajina obecnû. Vypovídají o tom také dal‰í práce –
ChraÀme si pfiírodní krásy Polabí (1941) ãi Boj o ãis-
totu fiek (1947), psané v dobû, kdy tato témata jistû
nebyla pociÈována jako primární.

„Monsignore“, jak se podepisoval v koresponden-
ci svému stejnû starému pfiíteli, spoluÏákovi a kole-
govi-parazitologovi Ottu Jírovcovi, umûl Ïivot vyuÏít
pracovnû, ale také ho dokázal brát prakticky a s hu-
morem. I tyto jeho vlastnosti právû Jírovec v jubilej-
ním ãlánku k ·rámkov˘m padesátinám vyzdvihl.
V dopise ze záfií 1932 ·rámek Jírovcovi pí‰e:
„Jsem pfiesvûdãen, Ïe z takového spojení tfií…
osvûdãen˘ch pilníkÛ mÛÏe vzejít velkej profit pro
národ a Ïe koneãnû zase jednou ta zouhorovatûlá
hydrobiologická pÛda na národa roli bude zase jed-
nou trochu rozrejpána.“ 

Rudolf ·rámek-Hu‰ek zemfiel v pûtapadesáti
letech, 9. ãervna 1962 v Praze. �

Hana Barvíková,
MasarykÛv ústav – Archiv AV âR

p o r t r é t y  z  a r c h i v u

RUDOLF ·RÁMEK-HU·EK
1907–1962

V polovinû února si pfiipomeneme 100. v˘roãí narození
ãeského hydrobiologa, pfiedního znalce kor˘‰Û,
docenta zemûdûlského a lesního inÏen˘rství na âVUT
Rudolfa ·rámka-Hu‰ka, kter˘ se jiÏ pfied válkou vûnoval
i ochranû pfiírody.
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“That’s not the word I want” might be
the most common expression 

of speakers and writers; it is mine.
I usually follow it with “it’s on the tip 

of my tongue.” And if I can’t pick it off
my tongue, I go fishing in my pool 

of words to hook the one I want,
but sometimes the words aren’t biting.

That’s when I lay down my fishing
pole and pick up my thesaurus.

SAYING IT… 
ON PAPER (12)

k u l t u r a  a  s p o l e ã n o s t

susceptible – to list a few. A treasure-trove 
of synonyms can surely benefit a writer, but like
a lengthy restaurant menu, it can also confuse,
addle, befuddle, confound, mystify, perplex, puzzle,
or discombobulate. That’s why a dictionary is
a necessary companion.

The Random House Thesaurus says it well:
“The most important word of caution… is to remember
that there is no true synonym for any word in English.
Each word has its own set of meanings, but its use
must always be appropriate to the context in which
it appears.” It is clearly a warning.Consider the student
who consults a thesaurus, finds a new word for
“beach,” and then writes “We spent the day at
the littoral” instead of “We spent the day at the beach.”
No one, says Random House, would do that.

Oh yes, Random House, they would, and they do.
Sometimes a new word is discovered and used
because the writers hope it will add sparkle to their
style, inject pizzazz. Sometimes a fancy word is
used because it elevates the idea, provides dignity.
And sometimes new words are used just because
they are there to be used. There’s nothing wrong
with that, as long as these new words contribute to
the communication. The English language is
abundantly rich in words; it has been adding words
to its storehouse from different languages 
for centuries: Latin, Greek, Danish, French, Spanish,
Indian, Choctaw, Swahili, Hebrew, Turkish, German,
Chinese, and more, including Czech. A serious
student of English needs a thesaurus if only to enjoy
the synonyms.

A comedian in the States asked: Is there a synonym
for synonym? Look it up. �

RICHARD HAAS,
Oddûlení studia jazykÛ ÚJâ AV âR

It’s clear why “thesaurus” comes from the word
“treasury,” because that’s what it is: a treasury of

synonyms, and sometimes antonyms. Perhaps its
inventor, Peter Mark Roget (1779), got frustrated
always having to fish for the right word, and started
collecting similar words and expressions, and
published them in 1852. The treasury he left us has
been kept up-to-date by different publishers and
has received plaudits by teachers for generations.
“If you are going to college,” I was told, “you’ll need
a good dictionary and Roget’s Thesaurus.”

Roget’s book of synonyms, however, is no longer
the only game in town. The market is full of them:
some thesauri are massive; some are pocket editions;
some are specialized; some are combined with
dictionaries. With dictionaries – that’s not only
a good idea, it’s a necessity.

Let me explain. The Oxford Thesaurus of English
explains that using a thesaurus is “easy.” Just look
up the word; “it’s as easy/straightforward/uncomplica-
ted/undemanding/effortless as that. In fact, it’s plain
sailing/a piece of cake/easy-peasy/kid’s stuff/a
cinch!” And it is. It could also be facile, compliant,
unrestrained, easy as ABC, easy as falling off
a log, easy as one-two-three, easy as pie, or like
taking candy from a baby. You see, there’s nothing
to it. But that’s part of the problem – I can find
a synonym easily, but each synonym has its own
nuance, and not every synonym is appropriate to
my context or audience. If I think a synonym has an
identical, rather than a similar meaning, then I am
credulous, dupable, exploitable, gullible, naïve,



Protûj‰ek Velkého ãesko-anglického slovníku
téhoÏ autora obsahuje více neÏ 100 000 hesel

a podhesel, v nich více jak 200 000 anglick˘ch
slov a frází a kolem 400 000 ãesk˘ch ekvivalentÛ.
Slovník pfiiná‰í nejnovûj‰í slovní zásobu spisovné-
ho a hovorového jazyka, a to vãetnû odborn˘ch
termínÛ ze v‰ech základních vûdních oborÛ. Autor
Josef Fronek – jistû i díky svému dlouholetému po-
bytu a vûdecké práci ve Velké Británii –, nezapo-
mnûl, Ïe angliãtina je stále se vyvíjející Ïiv˘ jazyk,
a byl tedy tolerantní i ke slangov˘m a místy i zhru-
bûl˘m v˘razÛm. ·ífie lexika je úctyhodná – od ho-
vorového jazyka aÏ po jazyk odborné literatury na
jedné stranû, od kniÏních archaismÛ aÏ po nejak-
tuálnûj‰í neologismy na stranû druhé. Objevují se
napfiíklad i nejnovûj‰í v˘razy jako cybersex , dumb
down, Eurojaryon, ruby wedding, hole-in-the-wall;
jednotlivá hesla jsou zpracována s dÛrazem na
slovní spojení a idiomatické vazby.

Slovník kromû aktuálnosti nabízí i novou, pro uÏi-
vatele pfiíjemnou grafickou úpravu, která spolu
s dvoubarevn˘m tiskem zvy‰uje pfiehlednost hesel.
Autor dÛslednû dbal na maximální zjednodu‰ení
popisu hesel – snaÏil se jednoznaãnû definovat
anglická zadání, ale i kaÏd˘ jednotliv˘ ãesk˘ ekvi-
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valent. Dílo je tak pfiístupné ‰iroké uÏivatelské obci
od pokroãil˘ch zaãáteãníkÛ aÏ po pfiekladatele
a tlumoãníky, pfiiãemÏ autor pamatuje nejen na âe-
chy, ale i na ty, jejichÏ rodn˘m jazykem je angliãtina.
Zcela vûdomû zafiadil i ménû bûÏné variantní v˘ra-
zy s odkazem na formu, která je preferovaná.

Pfiíjemnû pfiekvapí velké mnoÏství slov z americ-
ké, kanadské a australské angliãtiny z rÛzn˘ch sty-
lov˘ch rovin, ojedinûlé je zpracování a zafiazení
zkratek, vûc v jin˘ch slovnících zcela opomíjená.
Pro uÏivatele je cenné pouÏití anglick˘ch kontexto-
v˘ch charakteristik, které poskytuje informaci o ko-
lokacích, do nichÏ mÛÏe daná lexikální jednotka
vstupovat. âetné idiomy a frazeologická spojení
jsou opatfiena ãasto nûkolika ekvivalenty.

Vût‰í rozsah slovníku umoÏnil autorovi podat
ucelenûj‰í popis souãasného anglického a americ-
kého lexika. A právû díky rozsahu a velké profesio-
nální poctivosti a aktuálnosti je v této dobû slovník
Josefa Fronka z Nakladatelství LEDA opravdov˘m
pomocníkem i nepostradatelnou pomÛckou. �

JAROSLAVA KOUBSKÁ,
Ústav pro jazyk ãesk˘ AV âR

Nejvût‰í a nejaktuálnûj‰í anglicko-ãesk˘ jednosvazkov˘ slovník souãasnosti
je v prvé fiadû urãen v‰em, ktefií se angliãtinou zab˘vají profesnû,
ale v˘bornû poslouÏí i tûm, ktefií angliãtinu studují nebo se o ni jen zajímají.
FronkÛv nov˘ Velk˘ anglicko-ãesk˘ slovník, lexikon mimofiádného rozsahu
i zpracování, je sestaven tak, aby sv˘m uÏivatelÛm co nejvíce usnadnil 
aktivní pouÏívání jazyka.

FAVORIT 
MEZI SLOVNÍKY

Vûdecká rada Akademie vûd âR, Grémium pro vûdeck˘ titul 
a komise pro obhajoby doktorsk˘ch disertací v oboru 
Mechanika tûles, konstrukcí, mechanismÛ a prostfiedí

oznamuje:

Obhajoba doktorské disertaãní práce

Stress ribbon and cable supported pedestrian bridges

prof. Ing. Jifiího Stráského, CSc.,

k udûlení vûdeckého titulu Doktor vûd se koná dne 5. bfiezna 2007 v 10.00 hod.
v Ústavu termomechaniky AV âR, v. v. i., Dolej‰kova 5, Praha 8.

Jaroslava Koubská
s autorem  slovníku
na kniÏním veletrhu
Praha 2006.
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Rámcové programy mají pro Nûmecko ãím dál 
vût‰í v˘znam. Není divu – nûmecké instituce

jsou zastoupeny v 80 % mezinárodních v˘zkumn˘ch
t˘mÛ, které obstojí v soutûÏi a získají na svÛj v˘-
zkumn˘ projekt pfiíspûvek z rámcov˘ch programÛ
EU. Roãnû tak z rozpoãtu RP putuje témûfi jedna mi-
liarda eur do nûmeck˘ch institucí.

Co to znamená v národním kontextu? Prostfiedky,
které nûmecké instituce obdrÏí z rámcov˘ch programÛ,
odpovídají zhruba 5,5 % státních v˘dajÛ na VaV v Nû-
mecku – tedy v˘dajÛ jak na národní úrovni, tak jednot-
liv˘ch spolkov˘ch zemí. Aã se toto ãíslo mÛÏe zdát níz-
ké, podíváme-li se na prostfiedky, které vydá nûmecké
Spolkové ministerstvo pro vzdûlání a v˘zkum (BMBF)
na financování v˘zkumn˘ch projektÛ, zjistíme, Ïe pro-
stfiedky, jeÏ nûmecké instituce z rámcov˘ch programÛ
EU získaly, dosahují 50 % tûchto v˘dajÛ.

Snaha o zv˘‰ení konkurenceschopnosti
Annette Schavan, nûmecká ministrynû pro vzdûlá-

ní a v˘zkum, varuje pfied tím, aby byly rámcové pro-
gramy vnímány pouze jako dotaãní mechanismus.
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Sedm˘ rámcov˘ program EU pro vûdu a v˘zkum, kter˘ zaãal leto‰ním rokem 
a potrvá následujících sedm let, byl postupnû zahájen v jednotliv˘ch zemích EU.

Spolková republika Nûmecko, jakoÏto nová pfiedsednická zemû EU,
pfiedstavila tento v˘znamn˘ komunitární program 15. ledna 2007 v Bonnu 

s patfiiãnou okázalostí, kdyÏ do b˘val˘ch prostor Spolkového parlamentu sezvala 
pÛl druhého tisíce úãastníkÛ z fiad evropské v˘zkumné komunity.

MINIST
NE SUBVENCE, ALE INVESTICE

z  B r u s e l u

Prostfiedky, které Evropa dává na v˘zkum a v˘voj, by
nemûly b˘t chápány jako subvence, ale jako investi-
ce. Od investic se oãekává, Ïe z dlouhodobého hle-
diska pfiinesou uÏitek.

Aã se to málokdy zdÛrazÀuje, základním cílem rám-
cov˘ch programÛ EU (stanoven˘m ve Smlouvû o ES),
je podpora vûdecké a technologické základny evrop-
ské ekonomiky a zv˘‰ení mezinárodní konkurence-
schopnosti Evropy. Z tohoto dÛvodu je z prostfiedkÛ RP
z velké vût‰iny financován v˘zkum v pfiedem definova-
n˘ch oblastech. A to zejména v˘zkum s mezinárodním
prvkem, neboÈ i evropská v˘zkumná politika by se
mûla fiídit zásadou subsidiarity. V˘jimkou je novû pod-
pora v˘zkumu „na hranici lidského poznání“, u kterého
není podmínkou mezinárodní spolupráce ani v˘zkum
v pfiedem definovan˘ch oblastech.

Mezinárodní spolupráce
Právû mezinárodní spolupráce je dÛleÏit˘m pilífiem

nûmecké vûdeckov˘zkumné politiky. Jak se pí‰e ve
Spolkové zprávû o v˘zkumu z roku 2006, mÛÏe Nû-
mecko prostfiednictvím spolupráce a v˘mûnn˘ch pro-
cesÛ integrovat mezinárodnû dostupné znalosti
a technologické know-how do národních inovaãních
procesÛ a zlep‰it pfiístup k mezinárodním v˘zkum-
n˘m infrastrukturám a v˘zkumn˘m trhÛm. Meziná-
rodní spolupráce tedy není jen politick˘m sloganem,
ale ekonomickou nutností.

Není nezajímavé, Ïe v roce 2006 Nûmecko zaháji-
lo marketingovou kampaÀ zamûfienou na urãité zemû
s vysok˘m technologick˘m potenciálem s cílem pre-
zentovat Nûmecko jako zemi s atraktivní v˘zkumnou
kapacitou, a posílit tak vzájemnou vûdeckov˘zkum-
nou kooperaci. Jako první cílová zemû byla pro tuto
kampaÀ vybrána JiÏní Korea.

V evropském prostoru byla spolková vláda aktivním
úãastníkem jednání o podobû a podmínkách úãasti no-
vého 7. rámcového programu EU pro VaV. Úspûch nû-
mecké úãasti v rámcov˘ch programech EU je dán také
tím, Ïe nûmecká národní politika v˘zkumu je dlouhodo-
bû koordinována s cíli vûdeckov˘zkumné politiky na ev-



ropské úrovni. Dal‰ím z faktorÛ je kvalitní systém pod-
pory potenciálních úãastníkÛ v RP. Bûhem minul˘ch let
vznikla hustá síÈ poradensk˘ch institucí, které si zdravû
konkurují. Kromû poradensk˘ch sítí na národní úrovni
a na úrovni jednotliv˘ch spolkov˘ch zemí má témûfi
kaÏdá vûdeckov˘zkumná instituce (mnohé firmy nevy-
jímaje), svého „EU referenta“, kter˘ se specializuje na
projektovou podporu pro evropské programy.

7. rámcov˘ program – a co dál?
Pfied sedmi lety vyhlásila Evropská komise budová-

ní Evropského v˘zkumného prostoru (ERA). Jedná se
o urãit˘ ekvivalent spoleãného trhu se zboÏím a sluÏ-
bami, tedy prostor bez hranic v oblasti vûdy a v˘zku-
mu. Nyní, kdyÏ byl v lednu 2007 úspû‰nû nastartován
7. RP, jehoÏ pfiíprava a schvalování zabralo Komisi nû-
kolik let, je tfieba si klást otázku, co dál. Evropsk˘ ko-
misafi pro vûdu a v˘zkum Janez Potoãnik v této sou-
vislosti v Bonnu uvedl: „Je potfieba se podívat, jak jsou
vûda, v˘zkum a inovace organizovány v jednotliv˘ch
ãlensk˘ch zemích. Je nutné zjistit, jak Evropsk˘ v˘-
zkumn˘ prostor (ERA) funguje, jaké jsou pfiekáÏky ve
volném pohybu v˘zkumníkÛ a ve vyuÏití finanãních
zdrojÛ.“ Snahou Komise v pfií‰tích letech bude tedy
upevnit a posílit Evropsk˘ v˘zkumn˘ prostor. Jedním
z konkrétních krokÛ bude vypracovat za podpory nû-
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Ministrynû Annette
Schavan a komisafi
Janez Potoãnik 
na nûmeckém
zahájení 7. RP

meckého pfiedsednictví pfiíruãku o tom, jak zkombino-
vat prostfiedky ze strukturálních fondÛ a 7. rámcového
programu pro VaV v pfiípadû investic do v˘zkumn˘ch
infrastruktur. Toto téma je aktuální zejména pro âes-
kou republiku.

Zmûna je moÏná
Nûmeãtí kolegové zab˘vající se vûdní politikou vzpo-

mínají, Ïe Nûmecko se zaãalo v rámcov˘ch progra-
mech aktivnû politicky angaÏovat aÏ bûhem 5. rámco-
vého programu, tedy zhruba 15 let poté, co tato forma
evropské spolupráce zaãala. Následn˘ nárÛst nû-
mecké úãasti v RP byl markantní. Je vidût, Ïe pokud
existuje dostateãná politická vÛle a dlouhodobá pod-
pora, je moÏné zv˘‰it bûhem nûkolika málo let úãast
v rámcov˘ch programech, která je v pfiípadû ãesk˘ch
subjektÛ stále nízká. �

MARIE KOLMANOVÁ,
CZELO – âeská styãná kanceláfi pro VaV, Brusel,

Technologické centrum AV âR

TRYNù SCHAVAN: 
DO V¯ZKUMU
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INFORMAâNÍ PORTÁL KOMUNITNÍHO V¯ZKUMU A V¯VOJE
Oficiální informaãní portál Evropské komise

v oblasti v˘zkumu, v˘voje a inovací naleznete
na webov˘ch stránkách http://cordis.europa.eu.

SluÏby a informace, které CORDIS vûdcÛm, pod-
nikatelÛm, konzultantÛm a projektov˘m manaÏe-
rÛm, politikÛm i novináfiÛm nabízí, zahrnuje:
� denní zprávy z evropského v˘zkumu a inovací;
� rozsáhlé informace o minul˘ch i souãasn˘ch vû-

deckov˘zkumn˘ch aktivitách;
� národní a regionální vûdeckov˘zkumné a inovaã-

ní aktivity;
� evropské financování vûdeckov˘zkumn˘ch a ino-

vaãních aktivit, zejména Rámcové programy;
� informace o Technologick˘ch platformách, linky

k dal‰ím programÛm VaV;
� vyhledávání partnerÛ a minul˘ch i souãasn˘ch

projektÛ;

� interaktivní sluÏby k propagaci ãinnosti a pro-
jektÛ;

� databázi dokumentÛ z oblasti vûdeckov˘zkumné
politiky.
Co se t˘ká 7. rámcového programu pro VaV, je

http://cordis.europa.eu/fp7 v˘chodiskem k pracov-
ním programÛm, zvefiejnûn˘m v˘zvám a souvisejí-
cím právním dokumentÛm, k informacím o infor-
maãních dnech, k v˘mûnû informací za úãelem
sestavení fie‰itelsk˘ch konsorcií, k elektronickému
zasílání návrhÛ projektÛ Komisi i k pfiihlá‰ení se za
hodnotitele projektÛ.

V souãasnosti CORDIS obsahuje 200 000 záz-
namÛ, 150 000 webov˘ch stránek, 50 000 doku-
mentÛ ke staÏení. Nové informace dennû vkládají
jak Komise, tak registrovaní uÏivatelé. �
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TOPIC OF THE MONTH
15 years of EU supported ecophysiological
research in the Czech Republic International
Conference in Ecophysiology of plants
15 years ago a small group of the Czech scientists
visited the meeting of European plant ecophysiolo-
gists in Viterbo starting a new EU projects on elevated
CO2 effects. Because of personal involvement
of prof.Paul Jarvis, the Czech group was incorporated
into this type of European ecophysiological research.
On the occasion of the 15th anniversary was prepared
a conference covering the topics from stress
physiology and elevated CO2 effects from leaves
to ecosystems up to impact of climate change on
ecosystems. Key findings in regulatory and stress
physiology, plant-to-plant interactions and responses
to changing environment with emphases on single
and/or combined effects of CO2, water and tempera-
ture stress were presented.

SCIENCE AND RESEARCH
British Archaeological Association Session 
in Prague
Institute of Art History of the ASCR in cooperation
with British Archaeological Association organized
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r e s u m é
between 7th–12th July 2006 session, that had
the character of an internetional conference, the topic
was Medieval Art and Architecture in Prague and
Bohemia.The lectures were completed by excursions
into main Czech medieval monuments, such as
Prague centre, Karlstejn Castle and Kutna Hora
Centre.

BRUSSELES
Minister Schavan: Not subsidy, but investment
to research
On 15–16 January 2007, the German Federal
Ministry of Education and Research (BMBF) has
hosted in the Internationales Kongresszentrum
Bonn a national kick-off event of the 7th Framework
Programme. On the first day of the conference,
high-ranking international speakers incl. German
Minister for Education & Research, Mrs. Annette
Schavan, and EU Commissioner for R&D, Mr. Janez
Potocnik, have presented an overview of all the ele-
ments of the new research framework programme.
The second day has given the participants the
opportunity to take a more detailed look at 
a variety of topics of the framework programme via
individual workshops.

Kfiest publikace Fúze – Energie vesmíru, 

kterou do ãe‰tiny pfievedli zku‰ení popularizátofii fiízené fúze 

Milan ¤ípa a Jan Mlynáfi, oba z Ústavu fyziky plazmatu AV âR, v. v. i., 

se uskuteãní 22. února 2007 ve 14:00 hod. v budovû Akademie vûd âR.

Pfiekladatelé opatfiili ãeskou verzi bohat˘m poznámkov˘m aparátem 

a rozsáhl˘m Dodatkem pojednávajícím o historii fúze v âechách 

a v b˘valém Sovûtském svazu. KníÏka je urãena jak ‰iroké vefiejnosti, 

tak studentÛm stfiedních i vysok˘ch ‰kol.

Ústav experimentální medicíny AV âR, v. v. i.,

vyhla‰uje vefiejné v˘bûrové fiízení na obsazení funkce

ManaÏer projektu programu JPD 2 
– Inovaãní biomedicínské centrum ÚEM AV âR

PoÏadavky: vysoko‰kolské vzdûlání, organizaãní schopnosti a zku‰enosti, morální bezúhonnost.

Pfiihlá‰ky s Ïivotopisem, doklady o dosaÏené kvalifikaci, pfiehledem dosavadní praxe 

a krátk˘ rozklad Va‰í pfiedstavy o funkci, o niÏ se ucházíte, 

zasílejte nejpozdûji do 15. bfiezna 2007 na adresu:

Ústav experimentální medicíny AV âR, v. v. i., 

VídeÀská 1083, 142 20 Praha 4.



PROZATÍMNÍ DIVADLO 
1862–1883 I.–II.
Dvoudílná publikace vûnovaná prvnímu

ãeskému profesionálnímu divadlu, bezpro-
stfiednímu pfiedchÛdci Národního divadla,
nemá co do rozsahu i metody zpracování
v teatrologické literatufie obdoby. Detailnû
mapuje ãinnost souboru, repertoár i osob-
nosti divadla vãetnû autorÛ, inscenátorÛ
a interpretÛ v letech 1862–1883.Podrobné
pfiehledy repertoáru jsou uvedeny struã-
nou historií divadla a metodologickou stu-
dií. Oba díly doplÀuje obrazová pfiíloha se
zobrazeními exteriéru a interiéru Proza-
tímního divadla i dal‰ích scén a portréty
hlavních protagonistÛ.

·tûpán V., Trávníãková M., Academia,
Praha 2006. Vydání 1.

K¤ESLO PRO FAUSTA 2006
Pát˘ svazek rozhovorÛ, které Jaroslav

Hofiej‰í vedl s 13 v˘znamn˘mi osobnost-
mi ãeské medicíny a vûdy, pfiiná‰í v˘bûr
z besed, jeÏ se konaly v roce 2006 ve
Faustovû domû na praÏském Karlovû ná-
mûstí. Do „kfiesla pro Fausta“ tentokrát
usedli napfiíklad B. ¤íhová, J. Witzany,
P. Filipi ãi V. Hampl. Kniha, jiÏ tradiãnû
doplnûná fotografiemi Karla Meistera,
tak pfiedkládá fotografické, faktografické,
my‰lenkové a názorové portréty zajíma-
v˘ch osobností.

Hofiej‰í J., Galen, Praha 2006.Vydání 1.

JAN JI¤Í HEINSCH
Malífi barokní zboÏnosti
Tato krásná a velkorysá obrazová

monografie ménû známého umûlce
ãeského baroka (1647–1712) byla vy-
dána u pfiíleÏitosti stejnojmenné v˘sta-
vy. Obsahuje umûlcovu biografii, pfie-
hled a soupis díla, katalog vystaven˘ch
dûl a studie o umûlcov˘ch vztazích k je-
zuitsk˘m, kfiíÏovnick˘m a augustinián-
sk˘m objednavatelÛm.

·ronûk, M., Gallery spol., s. r. o., Sprá-
va PraÏského hradu, Ústav dûjin umûní
Akademie vûd âR, Praha 2006.Vydání 1.
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SVùT POT¤EBUJE VùDU 
A VùDA POT¤EBUJE ÎENY

Vítûzky prvního roãníku stipendijního programu L‘Oréal pro Ïeny ve
vûdû byly vyhlá‰eny letos 10. ledna na slavnosti konané ve dvoranû
Knihovny AV âR.
Spoleãn˘ projekt L‘Oréal âeská republika, âeské komise pro UNESCO a Aka-
demie vûd âR je urãen˘ vûdkyním do 35 let. K prvnímu souboji o roãní stipen-
dium ve v˘‰i 180 000 Kã na podporu v˘zkumu se se‰lo celkem 38 projektÛ
z nejrÛznûj‰ích oblastí pfiírodních vûd. Generální fieditel spoleãnosti L‘Oréal âR 
Jean-Charles Bondy konstatoval pfiíjemné pfiekvapení nad poãtem i pestrostí pfiihlá‰en˘ch projektÛ a z toho vypl˘vající závazek nejen
pro pfií‰tí roãníky, ale i s ohledem na mezinárodní ãást projektu For Women in Science, v nûmÏ se od roku 1998 udûlují stipendia ‰piã-
kov˘m badatelkám z celého svûta. Na obr. ã. 3 je zachycen s vedoucím tajemníkem âeské komise pro UNESCO Pavlem ·kodou (upro-
stfied) a pfiedsedou AV âR Václavem Paãesem.

Odborná porota pod vedením prof. Heleny Illnerové mûla obtíÏné rozhodování, protoÏe minimálnû pûtina pfiihlá‰en˘ch projektÛ dosahova-
la sv˘mi parametry zpracování i kvalitou projektu skuteãnû ‰piãkové úrovnû. Hodnotící kritéria by bylo tfieba roz‰ífiit i o dal‰í parametry: zpût-
nou vazbu v˘zkumu pro jeho praktické vyuÏití, kvalitu dosavadní publikaãní ãinnosti autorek a individuální nebo t˘movou charakteristiku jed-
notliv˘ch projektÛ. Snímek ã. 2 zachycuje Helenu Illnerovou s molekulární bioloÏkou Mary Osborn, jednou z pûti nejvíce citovan˘ch vûdkyÀ na
svûtû, nositelkou ocenûní L’Oréal/UNESCO Îeny ve vûdû, která se aktivnû zasazuje o vût‰í rovnosti mezi muÏi a Ïenami v oblasti vûdy.

Stipendium L‘Oréal získala za projekt K problematice vlivu tlaku na reologické chování PIM (Powder Injection Moulding) materiálÛ
doc. Berenika Hausnerová z Univerzity Tomá‰e Bati ve Zlínû (obr. 1 – uprostfied). Doc. Katefiina KaÀková z brnûnské Masarykovy univerzi-
ty (obr. 1 – vpravo) byla ocenûna za v˘zkum patogeneze pozdních diabetick˘ch komplikací – zejména diabetické nefropatie, úlohu genetické
variability pfii jejich rozvoji a zejména moÏnosti jejich ãasné predikce. Do tfietice mlad˘ch vûdkyÀ získala stipendium dr. Tetyana Ostapchuk
z Fyzikálního ústavu AV âR v Praze (obr. 1 – vlevo), která zkoumala tzv. smart materials (chytré materiály), z nichÏ se zamûfiila ta ty, jeÏ jsou
ekologicky nezávadné, technologicky nenároãné, a pfiestoÏe slibné, kvÛli nároãnosti poÏadovaného experimentu ne zcela prozkoumané.
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